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Az új “BKÁE” (mely remél- . sok fognak részt venni, ám ha 
hetőleg hosszú távon fog in- minden jó l megy, ez lesz az 
tegráltán együttműködni) eb- első igazán integrált, példaér
ben a formájában első ízben tékű “parti” . Példaértékű a 
rendezi meg a KEN-t, azaz a tekintetben, hogy “közgázos” 
K özgáz Egyetem i Napokat, és “áefes” hallgatók gondokat 
Jóllehet a név esetleg félre- félretéve fogják magukat jól 
vezető lehet, hiszen azt sej- érezni május 2. és 4. között, 
teti, hogy ezen csak közgázo- M ondom  ezt azért, mert az

ÁE hallgatói jelezték csapatuk 
indulási szándékát a KEN-en, 
a rendezvény utolsó napján, 
csütörtökön pedig az ÁF HŐK 
se g ítsé g év e l B uli lesz  az 
uszodájukban (uszodánkban?
-  nehéz a mostani körülmé
nyek között eligazodnia sze
gény magyar nyelvnek). Hogy 
kinek akar példa lenni? Az 
maradjon kimondatlan, remél
hetőleg hamarosan nem lesz 
szükség példázódásra.

Na, de térjünk inkább a lé
nyegre , a sz ín tisz ta  KEN: 
móka, kacagás, unokáknak is 
m esélhető sztorik töm kele
gé.

Azok kedvéért, akik nem 
tudják, mi az a KEN (mert el
sőévesek, vagy csak a tavalyi
-  természetesen az is jó  volt, 
de mégis valahogy... - KEN- 
en vettek  részt), szeretnék

egy kis kedvcsinálót prezen
tálni. (Persze, hogy nem az 
idei feladatokat írom le, an
nak nem sok értelme lenne, 
hanem egyveleg a 2-3 évvel 
ezelőttiekből.)

Emlékszem, amikor a Kál
vin téren kellett, “adj király
katonát” játszatni ajárókelők- 
kel, vagy mikor a 2-es villa
moson a Márc. 15-e tértől a 
Jásza i M ari té rig  m inél 
hosszabb kötelet kellett ké
szíteni a saját ruháinkból. Ez 
úgy nézett ki, hogy amint fel
szálltunk (kb. mint egy űzött 
gnú csapat), mint az őrült tép
tük le magunkról a ruhákat. 
Végeredményként a fiúk al
sónadrágban, a lányok persze 
némileg több ruhában szálltak 
le. Ekkor is megmutatkozott, 
m ilyen felejthetetlen  is bír

j

lenni egy-egy ilyen akció, hi
szen kisebbfajta szociológia
doktorit lehetett volna írni a 
jelenetből, há alaposan meg
vizsgáltuk volna a villamoso- 
zó emberek reakcióit. Volt, 
aki mosolyogva olvasta to
vább napi újságját, volt, aki 
m egbotránkozva takarta el 
kislánya szemét (ez végül is 
érthető), s volt, aki végig a 
Dunát bámulta, mely termé
szetesen  gyönyörű, no de 
annyira, hogy az ember nya
ka közben megmerevedjen?

Visszagondolva eszembe 
jut, amikor két éve a Közgáz 
előtti piros lámpánál fogke
fékkel kellett lemosni a tro
li szélvédőjét. No persze ez 
az állomás isszokás szerint 
túlnőtte magát, s lett ebből az,

hogy a BleKENdecker egye
nesen a 2-es villamost állítot
ta meg, és több percen ke
resztül veszettü l sikálták  a 
szálvédőjét, minden bizonnyal 
a T .U tazóközönség  leg n a
gyobb örömére. (Jó fej volt a 
villamosvezető-néni, még az 
ab lak tö rlő t is bekapcso lta , 
holott hatágra sütött a nap.)

Nos, idén is hasonló m ó
kákra lehet számítani. Estén
ként pedig buli, zene, tánc, 
m iegym ás szokatlanság  az 
egyetemistának.

Első (azaz kedd) este utca
bál a Főépület mellett, élő ze
nével, sörrel, jó  hangulattal. 
Itt lesz Kosa L. A dolf és Pa-

(folytatás a 4. oldalon)
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Május 2. (keddi
Délután: a csapatok bemutatkozó műsora, bemelegítő 

feladatok, Inilever vetélkedő 
Este: utcabál, talkshow Kosa L. Adolffal és Palik 

Lászlóval
Éjfélkor: kötélhúzás

Május3. (szerdal
De/Du.: városi vetélkedő 
Este: Buli a Margit-szigeten

Május 4. (csütörtöki
De.: feladatok
Du.: Uszi-Buli az AF-en
Este: Giga-Buli a Közgázon hajnalig

United, Venus, DJ Jován, Bárány funky,
LA King Acid party

T e r v e k  és  a  m eg valósításukra  vonatk ozó  elk épzelések
r

a BKAE FEJLESZTÉSÉT ILLETŐEN
Irta: Chikán Attila egyetemi tanár

Az alábbiakban tézisszerü m egfogalm azásokban foglalom 
össze az egyetem fejlesztésére vonatkozó elképzeléseimet, 
terveim et. A tézisek együttese rem élhetőleg kirajzol egy 
m arkáns fejlesztési koncepciót. Arra kérem pályázatom ol
vasóit, hogy az anyag szelleme és irányultsága alapján dönt
senek a pályázat elfogadásáról -  az a helyzet ugyanis, hogy 
m iközben egyenként nem ragaszkodom az egyes elképzelé
seimhez, illetve ezek megvalósításának valamilyen konkrét 
m ódjához, annál inkább kötődöm az anyagból kibontakozó 
fejlesztési irány jellegéhez, a gondolatmenet szelleméhez.

Remélem, a BKÁE oktatói közül sokan fognak saját gon
dolataikra ismerni a pályázat egyes részeinek olvastán. Ez nem 
véletlen: intenzíven támaszkodtam azokra az egyetemfejlesz
tésre, egyetem i stratégiára vonatkozó Írásokra, amelyek az 
elmúlt években születtek. Nagyon sok jó  gondolattal talál
koztam ezek olvastán -  igen sajnálatos, hogy az egyetemben 
nem volt elég erő ezek többségének megvalósítására.

BEVEZETÉS: A BKÁE HELYZETE
Az előző esztendőben lezajlott integrációs folyamatban 

létrejött Budapesti Közgazdaságtudom ányi és Államigaz
gatási Egyetem  (BKÁE) egyik elődje, a BKE a magyar gaz
dasági felsőoktatás zászlóshajója, bel- és külföldön egyaránt 
elism ert oktatási és tudom ányos intézm ény volt. Az in
tegráció másik résztvevője, az Államigazgatási Főiskola a 
maga területén egyedülálló volt az országban. Az integráci
óval létrejött intézm ény tehát jó alapokkal rendelkezett, 
annál inkább, mivel a két oktatási tematika metszete, a 
közszolgálati gazdaságtan ma világszerte a leggyorsab
ban fejlődő társadalom tudom ányi területek közé tarto
zik. A BKE a rendszerváltás óta - amellett, hogy évente 
közel ezer végzős hallgatót bocsát útra - döntő szerepet 
játszott a hazai gazdasági felsőoktatás megújulásában: ok
tatóinkra és tankönyveinkre épül más egyetem ek és főis
kolák fejlesztésének döntő része.

Az (akkori) BKE a 80-as évek második felében minden más 
hazai egyetemnél gyorsabban alakította ki a piacgazdasági vi
szonyoknak megfelelő oktatási szerkezetet, lényegében elé
be ment az eseményeknek. Ennek eredményeként a 90-es éve
ket relatíve magas (és folyamatosan javuló) oktatási szinvo- 
nallal kezdte, megőrizve hazai vezető szerepét és jelentős nem
zetközi tekintélyt is szerzett. Sajnos, a 90-es években ezt nem 
követték a politikai és gazdasági átmenetből szerzett tapaszta
latokra épített továbbfejlesztések. Ennek következtében az 
egyetem az elmúlt években fokozatosan szervezeti és pénz
ügyi válságba került. Ennek okai többnyire jó l ismertek: 
külső tényezők és működési hibák egyaránt szerepet játszot
tak. A válság 1999 vége felé lett nyilvánvaló, s (annak ellené
re, hogy időközben számos fontos és előremutató szervezeti 
döntés született) 2000 februárjára vezetési válsággá is vált. 
Ebben a helyzetben ismételten felmerült a BKÁE Műegye
temmel való integrálásának gondolata. Ez az integráció két 
évvel ezelőtt reális lehetőség volt (e sorok szerzője akkor is 
ellenezte, mivel megkérdőjelezte volna a társadalomtudomá
nyi alapú közgazdász- és üzletemberképzés jövőjét), mára azon
ban a valóságban nagyon nehezen megvalósíthatóvá vált, hi
szen mindkét egyetem elindult egy-egy önálló fejlődési pá
lyán, amelynek megváltoztatása csak nagyon súlyos áldozatok 
árán lenne lehetséges. Ebben ismereteink szerint a Műegye
tem vezetői is egyetértenek velünk.

Ugyanakkor nagyon is racionálisnak tartjuk a BKE és 
az Államigazgatási Főiskola folyamatban lévő integráci
óját. Ennek hátterét az, a világ fejlett országaiban gyorsan fej
lődő és előtérbe kerülő koncepció képezi, amely az állam és a 
gazdaság kapcsolatának professzionalizálására épül, s ennek 
alapján igyekszik mind a központi irányítás, mind a helyi köz- 
igazgatás szintjén a gyakorlati munkát is megalapozni. A BKE 
és az ÁE integrálása, ha jól csináljuk, elvezethet a profi köz- 
igazgatás nemzetközi színvonalnak megfelelő kialakításához. 
Jelen összeállítás szerzőjének véleménye szerint mindkét in

tézményben megvannak azok az adottságok, amelyekre épít
ve, a főiskolai és az egyetemi képzés megfelelő kapcsolata, s 
ezzel a szinergia lehetősége megvalósítható.

Az alábbiakban tehát az a kiindulópontunk, hogy a Köz
gáz az Államigazgatási Főiskolával integrálódva BKÁE 
keretben működik a jövőben. Az alábbiakban kifejtett gon
dolatmenet arra az elképzelésre épül, hogy az Államigazgatá
si Karral való integráció fokozatos lesz -  a megállapítások és 
tervek többsége érthetően a jelenleg nehezebb helyzetben lévő 
volt BKE karokkal foglalkozik.

A megfogalmazódó feladatok évek során gyűltek fel, így 
megoldásuk sem képzelhető el nagyon rövid idő alatt. Az azon
ban világos, hogy lépést kell váltanunk: a magyar felsőokta
tási rendszer nagyrészt túl van azokon a műtéteken, ame
lyeket mi most akarunk végrehajtani -  nem beszélve ar
ról, hogy mára teljesítménykövetelményben már nemcsak az 
üzleti szféra, de a közigazgatás intézményei is maguk mögött 
hagytak bennünket.

Á probléma lényegét abban látom, hogy az elmúlt tíz évben 
fokozatosan nyílt az az olló, amelynek egyik szára az oktatás

(folytatás a 2-3. oldalon)



ténylegesen m egvalósuló, szakm ai, tartalmi fejlődése, másik 
pedig a szervezeti rendszer és pénzügyi lehetőségek által m eg
szabott keretek. M ára az ebből adódó feszültségek elviselhe
tetlenné kezdenek válni, m ind az intézm ény egészének m űkö
dése, m ind pedig az oktatók és dolgozók hangulata, önbecsü
lése, az intézm ényhez való ragaszkodása szem pontjából.

Ennek m egfelelően úgy vélem, a feladat az egyetem  m ű
ködésének olyan fejlesztése, am ely m integy átpozícionál
ja az egyetem et a m agyar gazdasági életen és felsőoktatá
son belü l, tényleges értékeinkre tám aszkodva növeli az 
egyetem  presztízsét, a benne dolgozók jó létét -  és legfő
képpen, vonzerőt gyakorol a legigényesebb hallgatók felé. 
Ehhez világos és áttekinthető viszonyokat kell terem teni az 
oktatási szerkezetben, a kutatásban, az intézm ényi struktúrá
ban és a pénzügyek terén egyaránt. Jelentősen növelni kell a 
teljesítm ényorientációt (m égpedig az egyetem en belül nyúj
to tt te ljesítm ények vonatkozásában) m ind az oktatói kar, mind 
pedig a hallgatók oldaláról, nem  kis m értékben a kölcsönös 
szám onkérés bázisán. M eggyőződésem , hogy éppen ez a fajta 
teljesítm énynövekedés vezet el a pénzügyi problém ák m egol
dásához is.

I. Feladatok

Az alábbiakban a fentiek szerinti feladatok m egfogalm azá
sára vállalkozom . Term észetesen m eghaladná erőm et (s e pá
lyázat kereteit is), hogy egy kom plett in tézm ényfejlesztési 
tervvel álljak itt elő. Ennek kidolgozása sokunk közös felada
ta, am elyet a következő hetekben -  hónapokban szervezett 
keretek  közö tt (így  az OM feladatk ijelö lése szerinti in téz
m ényfejlesztési terv, vagy a világbanki pályázat elkészítése 
során, illetve az általunk később kialakítandó belső m unkam eg
osztás szerint) kell végrehajtani.

Szakm ai konszolidáció
A szakm ai tevékenységben (ez szinte triviális állítás) egy

séget kell alkosson az oktatás és a kutatás. Gondolatm enetem  
logikáját az oktatási tevékenységre építem , ebbe beleszőve a 
kutatási m unka nagy részét -  a fejezet végén azért néhány ki
fejezetten a kutatással foglalkozó m egállapítást is teszek.

A z oktatással kapcsolatban ki kell m ondani, hogy elképze
léseim  szerint a nappali hallgatók szám át nem  kellene növel
ni, az egyéb képzési form ákban viszont az igényeknek és lehe
tőségeknek m egfelelően kifejezetten cél lehet a létszám bő
vítése.

/. 1. A z oktatás tartalma

Jelentős átalakitásokat kell végrehajtani az oktatási tem ati
kában. Az elm últ évtizedben ez szám os vonatkozásban m eg
m erevedett, nem  követte a piaci igények, a társadalm i valóság 
illetve az egyes tudom ányterületek fejlődési irányait. Fejlesz
tésre és tem atikai szűkítésre egyszerre kell sort kerítenünk, 
oly m ódon, hogy az előbbi feltételeit sokszor az utóbbi útján 
terem tjük  m eg -  különös tekintettel arra, hogy összességé
ben az egyetem  létszám át, elsősorban a pénzügyi nehézségek 
szorítása m iatt, csökkenteni kell.

A következő fontosabb teendőket em elem  ki:
1. az Európai U nióhoz való csatlakozás várható követ

kezm ényeinek  az oktatás egészébe való integrálása, a mai, 
ném ileg  elszigetelt tém akezelés helyett. Ez m agában fog
la lja  eg y rész t a sp ec ia lizá lt EU orien tá lt szakképzést (az 
“eubürokraták’Veudiplomaták képzését), m ásrészt az államigaz
gatás és az üzleti szféra szakem bereinek kellő erejű “beoltá
sát” az EU ügyekkel. M egítélésem  szerint ezek a m unkálatok 
a sikeres csatlakozás nélkülözhetetlen feltételei.

2. az in form atika integrálása az oktatás egészébe és spe
ciális képzési terü letek  (például a m édia) beindítása illetve 
kiterjesztése a tudás alapú társadalom  kialakítása jegyében. Az 
e lek tro n ik u s kereskede lem  té rhód ítása  v iharos sebességű, 
hatásai m ind az üzleti életet, m ind az állam igazgatást alapve
tően érintik.

3. a közigazgatás, az állam szervezet gazdaság- és társa
d a lom szervező  je len tőségén ek  m egfelelő  beillesztése az 
oktatási rendbe. Ez m egköveteli m ind az elm életi ism eretek 
(pub lic  econom ics, pub lic  choice) szélesebb és alaposabb 
oktatását, m ind a gyakorlati területek oktatásának elm élyíté
sét;

4. az üzleti etika oktatásának kiterjesztése, ami fontos 
segítséget je len thet a korrupció elleni küzdelem ben, s hazánk 
EU -ban való elfogadtatásában is;

5. a környezeti és regionális kérdések oktatásának ki
em elt fejlesztése beleértve a “hagyom ányos” környezetvédel
mi kérdéseket éppúgy, m int a m akro- és m ikrorégiókban való 
g ondo lkodás k ö vetkezm énye it, az ag rárszféra  speciális, a 
m ultifunkcionalitást figyelem be vevő kérdéseit illetve a tech
nikai fejlődés (pl. biotechnológia) vonatkozó következményeit;

6. a szolgáltatási szem lélet előtérbe helyezése a term e- 
lési/fo rgalm azási szem lélettel szem ben (ez egyebek m ellett 
igényli a gondolkodás k iterjesztését olyan területekre, mint 
például az oktatás, az egészségügy, vagy a turizm us közgazda- 
sági és m enedzsm ent feladatai);

7. a m atem atikai képzés differenciálása, az egyes szak
területek  igényeinek fokozott figyelem be vétele: az elméleti 
irányultságú szakokon az oktatás elm élyítése, a gyakorlatias 
képzésben a célszerűség növelése. Ez utóbbi a m atem atikái 
képzésnek (m ár m egindult) közelítését az egyetem  fő profil
jáh o z  éppúgy igényli, m int a szakoktatás igényesebbé tételét

az egzaktság és a kvantitatív közelítés fokozásával.
8. A nyelvtanulás egyetem i helyzetének megváltozása,

szerkezeti változtatások a szakoktatáson keresztüli nyelvta
nulás, illetve a külföldi részképzésben való részvétel javára a 
hagyom ányos nyelvórákhoz képest;

9. mind tartalmi, mind pénzügyi megfontolásból szüksé
ges bizonyos hagyományos témakörök oktatásának átren
dezése részben a jelenlegihez képest más szakirányokba, tár
gyakba való integrálással, részben a tárgy kínálat csökkenté
sével, lehetővé téve esetleg az óraszámba nem számító fakul
tatív oktatásukat, vagy áthallgatást más egyetemekre. (E pont
ban az eddigiekhez képest homályosan fogalmazok, azért, mert 
itt és most csak példálózni tudnék, ezzel pedig nem kívánom 
a kedélyeket borzolni. A konkrét teendők néhány héten belül 
m egfogalm azhatók.)

Általános érdeke az egyetemnek, hogy a 2002-ig szüksé
ges akkreditációnak ne legyen akadálya. A tervezett változta
tásokkal (nevezetesen az informatikai és a köm yezeti/agrár 
oktatás m egerősítésével) ez autom atikusan m egoldódik -

Több újdonsággal is szolgált Chikán A ttila  tanszék- 
vezető egyetemi tanár, rektorjelölt az április 13-i zsú

fo l t  ház előtt megtartott összoktatói konferencián még  
a néhány nappal korábban az interneten közreadott 
elképzelése ihez képest is. Valódi válságnak nevezte  
azt, ami a Közgázon van, de ezt 2 -3  év alatt leküzd
hetőnek mondta. Véleménye szerint a kormányzat he
lyett az üzleti szféra segíthet inkább és emellett -  eh
hez  -  szem élycserékre is szükség van. A z Á llam igaz
gatási Főiskolával történt integrációt jó n a k  tartja és 
a posztgraduális képzés kiterjesztése m ellett két új -  
inform atikai valam int környezeti és regionális ism e
reteket nyújtó  -  egyetem i kar létrehozását tervezi.

ráadásul úgy, hogy ezért nemhogy áldozatot nem kell hoz
ni, hanem kifejezetten kívánatos irányokban indulnunk el.

Rendkívüli jelentőséget tulajdonítok a posztgraduális ok
tatásnak. Ezen belül három, meglehetősen jó l elkülönülő for
m ára kell különösen odafigyelni:

10. A PhD képzést elsősorban egyetem ünk utánpótlás 
nevelése szolgálatába kell állítani. M indent meg kell ten
ni annak érdekében, hogy ez a képzési forma legyen egyete
m ünk oktatásának koronagyém ántja -  ehhez m ég a jelenlegi
nél is nagyobb figyelm et és tám ogatást kell kapnia.

11. A m ásod-, illetve posztgraduális diplom át adó ok
tatás színvonalát lényegesen em elni kell. M a (tisztelet a 
kivételnek) ugyanúgy és ugyanazt tanítják legtöbb helyen, amit 
a nappali tagozaton -  ama építve, hogy mi többet tanultunk a 
hallgató első diplom ájának m egszerzése óta, m int ő, s a mai 
nappali képzés színvonala felette van a néhány év előttinek. 
Ez igaz is, de ebből tartósan nem lehet megélni, különös te
kintettel az országban kialakuló versenyhelyzetre, m eg arra, 
hogy igen reális alternatíva a potenciális hallgatók krémje 
szám ára a külföldön való tanulás.

12. A “rövid” továbbképző kurzusok kínálatát a piaci 
igényeknek  m egfelelően erősen növelni kell, je len tősen  
in ten z ív eb b é  kell tenn i, s itt a legnagyobb  az igény  az 
oktatásm ódszertani változatosság fokozására is.

Am i az oktatásm ódszert illeti, általában szólva ma ez 
m eglehetősen szegényes, túlságosan az előadás/szem inári- 
um /tesztvizsga hárm asra épül. E lsősorban a fiatal oktatók 
módszertani továbbképzésével (főleg külföldön) a változatos
ságot növelni kell, m ind az ism eretátadásban, mind a szám on
kérésben. V élem ényem  szerint ebből a szem pontból 25-30 
évvel ezelőtt az egyetem jobban állt, m int ma: magam is szá
mos izgalm as oktatásfejlesztési bizottságban, kísérletben vet
tem részt. A vizsgáztatás mai rendszere (ism ét tisztelet a 
kivételnek) siralm as, a hallgató sokhelyütt “eltűri” a több 
éves kérdéssorokat, ennek ellentételezéseként az oktató “el
tűri” a nyakló nélküli puskázást.

K ülön ki kell em elni, hogy az inform atikai forradalom  
oktatásm ódszertani következm ényeire nagyobb súlyt kellene 
helyezni (s több pénzt kell ide invesztálni), ideértve a távok
tatással kapcsolatos mai szerény keretek közt folyó fejlesz
téseket is.

Végül újra kell gondolni az úgynevezett szakmai gyakorlat 
tantervi helyzetét. Ma, am ikor a hallgatók nagy százalékának 
van saját vállalkozása (illetve végez fő vagy m ellékállásban 
érdemi szakmai munkát) érdemes lenne megfontolni a szak
mai gyakorlat új alapokon való megszervezését.

I. 2. A z oktatás szervezeti keretei, szakosodás
Ezen a téren sem szükség, sem mód nincsen gyors, hetek 

alatt lebonyolítható változtatásokra - fel kell azonban gyorsí
tani azt a folyam atban lévő gondolkodást, amely e keretek át
alakítására irányul.

Alapvető kiindulópont, hogy az egyetem ünkre jelentke
ző hallgatók (legalább) öt éves képzésben akarnak részt 
venni, az oktatás fő vonulatában tehát nem látom szervezeti 
törés (például főiskolai diplom a beiktatása) szükségességét.

Egyetem ünk erőssége és specialitása a társadalom tudom á
nyi bázisra épülő, lényegében egységes alapképzés. Nem tá
m ogatom  azokat a törekvéseket, amelyek különböző m egfon

tolásokból ezt szét akarják zilálni, szakra való jelentkezte
téssel: ezt csak igen speciális esetekben és kis számú hall
gatóra vonatkozólag tudom  elfogadni (például egy mate
matikai alapokra épülő szak esetén). Vis m ajorként érté
kelem e pillanatban a nem zetközi és a tanár szak elkülö
nített felvételijét, de ezek esetében is az általános alap
képzés minél nagyobb részében való részvételre szeret
nék ösztönözni. Az em elt szintű (speciális tantervű) kép
zést m egváltoztatva-inegtartva képzelem  el: ma például 
az egyes csoportok között megengedhetetlen különbségek 
vannak a matematikai oktatás elmélyültségében és színvo
nalában, s nagy kérdőjel a számonkérés rendszere is.

M egfontolandónak tartom a szakosodás előbbre hoza
talát a negyedévről, azzal a feltétellel, hogy ez nem verheti 
szét az alapképzést - az egymást követő félévekben az általá
nos tárgyakat fokozatosan válthatják fel a szaktárgyak.

A “felső szintű” (szak) képzésben nagyon szerény az 
előrelépés, az egyetem  egészét tek intve itt még több a 
problém a, mint az alapozásban. Elfogadhatatlanul nagy kü
lönbségek vannak az egyes szakok (szakirányok) által meg
követelt hallgatói ráfordításban, szám os esetben gyakorlati
lag nincs semmilyen követelm ény a folyam atos munkavég
zésre. (Ezt látványosan igazolja a töm eges, gyakorta teljes 
munkaidőben való m unkavállalás a negyed-ötödéves hallga
tók körében. M ás kérdés, hogy ezt én önm agában is kedve
zőtlennek, hibás hallgatói életstratégiának tartom .) Sok az is
métlés az alapképzéshez képest (“ha X könyvet elolvastad - 
mondjuk - m ásodéven, utána az egész szakirány IQ-ból elvé
gezhető”).

Az oktatásfejlesztés fókuszaiba tehát a közeljövőben a 
szakirányú képzés fejlesztését kell á llítan i (ha nem is 
egyedüliként), nagy súlyt helyezve az itt tanító fiatal oktatók 
(főleg külföldi) továbbképzésére, illetve a szak-oktatással 
összefüggő kutatóm unka támogatásában.

M egfontolandónak tartom , tartalm i és piaci okokból 
egyaránt, hogy a K özgazdasági és a G azdálkodási Karon 
is áttérjünk a több szakon való képzésre (többnyire, de nem 
minden esetben, a jelenlegi szakirányok helyett).

Erősíteni kell az oktatás valam ennyi szintjén a tanszé
kek közti együttm űködést, m ind alapozó tárgyak közös 
szeminarizálásában, mind pedig szakok (szakirányok) közös 
oktatásában. Ezt az élet (a szervezeti és pénzügyi racionalizá
lás) kikényszeriti, de egyébként is szinte csak pozitív hatása 
lehet. Itt jegyzem  meg, hogy az egyetem  jelenlegi pénzügyi 
helyzetében szükség lehet kis létszám ú oktatási fonnák  (sze
m ináriumok) illetve az alternatív és fakultativ tárgyak vissza
szorítására - egyes helyeken ez ideiglenes, máshol végleges 
is lehet.

Feltétlenül em lítést kell tenni az egyetem közi együttm ű
ködésről is. Közös szakok illetve szakirányok indíthatók több 
budapesti egyetem m el (pl. BM KE, ELTE, SOTE, Testnevelé
si Egyetem), ennek esetenként form ális szervezeti keretet is 
lehet adni (pl. közös intézet létrehozásával).

I. 3. Kutatások
Az egyetem  kutatási teljesítm énye hazai viszonyok kö

zött összességében m egfelelőnek tekinthető, de tanszékek, 
szem élyek vonatkozásában is igen nagy különbségek van
nak. A következő területeken látom sürgetőnek az előre
lépés szükségességét:

1. K evés, illetve szem élyileg /tanszék ileg  tú lkoncent
rált a nem zetközi, publikációs tevékenység, beleértve a 
rangos folyóiratokban történő m egjelenést és a nem zetközi 
szakmai fórum okon való szereplést is. Az utóbbi - első látás
ra - pénzkérdés (is), de ha az előbbi (a cikkek közlése) m eg
valósul, a pénzügyi problém a elhalványul. Az előrelépéshez 
szükség van bizonyos tem atikai alkalm azkodásra, valam int a 
módszertani illetve formai követelm ényeknek való m egfele
lésre. A nem zetközi publikálásnak a jelenleginél nagyobb  
szerepet kell kapnia a szem élyes karrier előrem ozdítá- 
sában.

2. Nem tudjuk kellően m arketingolni az eredm énye
inket illetve em bereinket. Az egyetem  tekintélye a hazai 
tudom ányos közéletben igen alacsony, m ondhatni, hogy ér
demtelenül. Az előrelépéshez a belső tudom ányszervezés és 
m enedzselés m egerősítésére van szükség, ez felöleli a kon
ferenciák és más tudom ányos rendezvények sűrítése mellett 
például az egyetem  érkönyvének, vagy oktatóink publikációs 
jegyzékének rendszeres m egjelentetését.

3. Az egyetem  feltűnően ritkán van képviselve a tudo
m ányirányítás illetve pénzfelosztás fórum ain (kuratóriu
mokban, bizottságokban). Ez jelentősen rontja m ind a m arke
ting, m ind az érdekérvényesítés lehetőségeit. Itt egyrészt 
szem léletváltozásra van szükség (oktatóink jó  része felesle
ges időtöltésnek tekinti ezeket az elfoglaltságokat, s ódzko
dik tőlük), m ásrészt erősiteni kell az ilyen részvétel presztí
zsét.

4. Alig kap az egyetem  állam i kutatási m egbízást. Ezen 
m e g b ízá so k  tö b b n y ire  nem  p o litik a i ta rta lm ú a k  (azaz: 
pártsem legesek), így az egyetem  politikai önállóságát nem 
sértik. Ilyen m egbízások m egszerzése eleve növeli az egye
tem szakmai presztízsét, s nem utolsó sorban pénzügyi lehe
tőségeit.

5. Ki kell építenünk a kutatási kapcsolatokat az üzleti 
szférával. Ez itt m ost nem a tanácsadói tevékenységre vonat



kozik, hanem például a vállalkozói, munkaadói szerveze
tek, vagy a kamarák által megfogalmazott alap vagy al
kalmazott kutatási feladatokra. Valószínűleg ezek a “leg
kem ényebb” kutatási pénzek, nem könnyű a kutatási ered
ményt direkt módon felhasználhatóvá tenni.

Jelentősen fokozni kellene a hazai és nemzetközi pályá
zatokban való részvételt illetve

ennek eredményességét. Ez a pályázatfigyeléstől a profi 
pályázatkészítésig illetve a kiírásoknak megfelelő teljesíté
sig terjed. Van bizonyos elmozdulás e tekintetben, ez azon
ban messze nem elegendő.

II. Szervezetfejlesztés
A szükséges szervezeti változtatások indítékával részben 

az előző fejezetben érintett tartalmi változások, részben a 
pénzügyi nehézségek szolgálnak - meg kell mondani, hogy 
ezek sok helyen találkoznak. A szervezeti (és az ezzel össze
függő személyi változásokat) a demokratizmus és a humani
tárius m egközelítés szellem ében, m inél szélesebb körű 
konszenzusra törekvés jegyében szeretném lebonyolíta
ni. Azt azonban világosan kell látni, hogy itt határozott 
vezetői magatartásra van szükség, s nem lehet minden sze
m élyes vagy csoport érdeknek megfelelni, így esetenként 
kénytelenek leszünk ezeket az egyetem egésze érdekében 
háttérbe szorítani.

A szervezetfejlesztéssel kapcsolatos általam  legfonto
sabbnak tartott téziseket illetve teendőket az alábbiakban fog
lalom össze:

1. Átalakítjuk az egyetem jelenlegi szervezeti struk
túráját, mind a kari, mind a tanszéki szerkezetet illető
en. Célszerűnek látszik a jelenleg meglévők mellé két új kar 
indítása -  munkamegnevezésként ezeket infonnatikai és kör
nyezetgazdasági karnak hívjuk. Mindkét esetben -  a jelenleg 
m eglévő alapokra támaszkodva -  viszonylag hamar intézetet 
fogunk létrehozni, amely a következő három éven belül kar
rá alakítható. Az államigazgatási kart a lehető legrövidebb idő 
alatt egyetemi karrá alakítjuk át (megtartva a főiskolai szintű 
képzést is), a jelenleg működő, rokon témájú tanszékekkel, 
esetleg a Társadalom tudom ányi Karral való házasításával. 
Kívánatosnak tartjuk a karok működésének önállóságát, a kö
zelmúltban megindult folyamat fő irányának megfelelően.

2. A tanszéki struktúra megmerevedett a tíz-tizenöt évvel 
ezelőtti reform ok idejét tükrözve. Az egyes tanszékek kö
zött m éret, tevékenységi terjedelem , terhelés szem pontjá
ból igen nagy eltérések vannak. Tanszékek átalakítására, 
összevonására, más karra helyezésére, újak alapítására 
van szü k ség , bevezetve a norm atív  terhelésre épülő  
létszám finanszírozást. Ehelyütt korai lenne még konkrétu
mokat megfogalmazni - annál inkább, mivel előbb a kari struk
túra fejlesztési irányát kell konkretizálni.

3. M iközben az egyetemi szervezetben a legfőbb alapegy
ség a tanszék és a karok nagy önállósággal működnek, egyre 
nagyobb szükség van az egyetem központi vezetésének meg
erősítésére és professzionalizálására. Ennek jegyében

-  még az idén létre fogjuk hozni az SzMSz-ben szereplő 
szenátust, amely elsősorban a hazai közéletben való megje
lenésünket segíti,

-  megalkotjuk az egyetem nem zetközi tanácsadó testü
letét (International Advesory Board) amely értelemszerűen 
a külföldi kapcsolatrendszerünket erősíti

-  erőteljes szakszerű irányítást valósítunk meg a köz
ponti funkciókat illetően (szem élyzeti, jogi, nemzetközi 
kapcsolatok, információellátás, PR és sajtókapcsolatok, be
ruházások, pénzalapok szerzése, számítástechnika)

-  jobb előkészítő munkával, a már meglévő és esetleg 
még alakítandó bizottságokra tám aszkodva lényegesen  
hatékonyabbá kell tenni az IIT, majd az Egyetemi Tanács 
m űködését.

4. Az egyetem belső szervezeti kapcsolataiban törek
szünk a korszerű, rugalmas szervezeti formák jelenlegi
nél szélesebb körű alkalmazására. Érdemes végiggondol
ni a szakok (szakirányok) vezetésének mátrix-formában tör
ténő megvalósítását, projektek, team-ek szervezését oktatá- 
si/kutatási feladatokra, az egyetemen működő számos külön
böző “központ’’-ra alapítványra való nagyobb támaszkodást.

5. Új alapokra helyezzük az egyetem személyzeti poli
tikáját. A kollegialitás követelm ényeit messzemenően fi
gyelembe véve, de az egyetem a BKÄE működési körében 
nyújtott hasznos teljesítm ényt m érlegelve kell dönteni 
az egyes m unkatársak további foglalkoztatását illetően. 
Jelenleg az oktatási gárda túlnépesedett, gyakori a teljesít
m ényhiány (illetve a nem megfelelő színvonal), illetve a je 
lenség, hogy oktatóink egy része az egyetemet bázisnak te
kintve kifelé dolgozik. Nem elfeledkezve a szégyenletesen 
alacsony fizetésekről, s arról, hogy oktatóink magas piaci 
értéke többnyire kitűnő jövedelem  kiegészítést tesz lehető
vé (ezért sem igaz, hogy kegyet gyakorol, aki itt tanár), az 
egyetem i foglalkoztatást illetve előrelépést az egyetemen 
nyújtott teljesítm ényhez kötjük. Ezen kritérium, valamint a 
pénzügyi követelm ények alapján jelentős (az eddigiek sze
rint 50-70 fős) létszámleépítést kell végrehajtani. A fentiek 
nem azt jelentik, hogy a mellék-, illetve töredékállású mun
katársak rendszerét meg akarnánk szüntetni, hiszen ez a gya
korlati szakem berek bevonásának fontos eszköze. Ezekre a 
m unkatársakra is érvényesíteni fogjuk azonban - arányosan -

az egyetemi teljesítménykövetelményeket.
6. Jelentős fiatalítást valósítunk meg mind az oktatói 

gárda egészében, mind az egyes vezetői szinteken. Felgyor
sult világunkban szükség van arra, hogy (természetesen érté
kelve és megbecsülve a korral járó tapasztalatot) folyamato- 
san jöjjenek tehetséges fiatalok oktatni az egyetemre, s az ed
digieknél lényegesen nagyobb szerepet kapjanak a vezetésben. 
Meg kell szüntetni az évtizedekre szóló vezetői szerepe
ket, amelyek mellesleg hosszú távon még betöltőik számára 
sem előnyösek. Az egyéni karriertervezés, a tehetségesek és a 
kiválóan teljesítők érdekében (természetesen kortól függet
lenül) széles körben meg kell valósítani az éves munkatervek 
és beszámolók rendszerét.

Chikán Attila egyetemi tanár

7. Egészen új alapokra kell helyezni az egyetemen belüli 
információáramlást. Sem az oktatóktól, sem a- hallgatóktól 
nem várható el a közéletben való aktív részvétel (amit fe
lettébb kívánatosnak tartok), ha nincs meg a vélemény- 
nyilvánításhoz szükséges információ. Sőt, sokszor a mű
ködés alapvető ügyeiben, eseményeiben is tájékozatlanok 
a kollégák, ami kifejezetten rontja a hatékonyságot, a mun
kamorált és a munkahelyi közérzetet is. A tájékoztatáshoz 
mind az írott, mind az elektronikus médiát fel kell hasz
nálni. Ehhez az egyetemen belüli számítógépes rendszer 
jelenleginél nagyobb megbízhatóságára van szükség.

8. A minőségbiztosítás illetve hatékonyságkikényszerí
tés segítésében az eddigieknél jobban támaszkodunk a di
ákokra. Végül is ők az egyetemi szolgáltatások fogyasztói, 
az egyetem létének első számú értelmét képezik. Konkrétan 
el kívánjuk érni, hogy a Hallgatói Tagozat szélesebb háttérre, 
nagyobb hallgatói aktivitásra támaszkodhasson, hogy a külön
böző hallgatói csoportok (a szakkollégiumoktól aiz instrukto
rokon át az AIESEC-ig) jobban hallathassák a hangjukat, illet
ve, hogy a hallgatói véleményezések ne maradjanak következ
mény és visszacsatolás nélkül. Különösen támaszkodni aka
runk a szakmai fejlesztést illetve kísérleti oktatási formákat 
illetően a szakkollégiumokra.

9. Bár számos részterületen utaltunk már erre a feladatra, 
itt összefoglalóan rögzítjük, hogy erőteljesen fejlesztjük az 
egyetem külső kapcsolatait, megteremtve ehhez a belső szer
vezeti feltételeket is. Csak utalásszerűén a következő teendő
ket vázoljuk:

-  kiszélesítjük az egyetem kapcsolatrendszerét a gazdasági 
élet szereplőivel, mind a kormányzati, mind az üzleti szférá
ban,

-  oktatási és kutatási területen egyaránt fokozzuk az együtt
működést más felsőoktatási intézményekkel, lehetővé téve 
közös szervezeti egységek kiépítését, áthallgatást, közös pá
lyázatok, projektek kivitelezését,

-  tovább bővítjük az egyetem nemzetközi kapcsolatrendsze
rét, ezen belül is törekedve a részképzésben külföldön való 
tanulás lehetőségének növelésére.

III. Pénzügyi konszolidáció

A BKÁE jelenlegi válságát látványosan a pénzügyi nehézsé
gek robbantották ki, ezek hátterében azonban a fentiekben már 
érintett folyamatok jelentős szerepet játszottak. Ennek meg
felelően a fent kifejtettek is segítik a pénzügyi konszolidá
ciót. Ezen túlmenően azonban konkrét gazdasági intézke

déseket is hozunk. Itt ki kell emelnünk, hogy - sajnos - a 
pénzügyi válság alapvetően bér-alapú, s megoldani is csak e 
területen is mozogva lehet.

Az egyetem pénzügyi konszolidációjával kapcsolatban 
három fő témakörre kell kitérnünk:

1. A rövidtávú likviditás, a 2000. évi “túlélés”
2. Az egyetemi működés finanszírozásának középtávon 

történő rendezése
3. A szükséges beruházások finanszírozása
Az alábbiakban ezeket a témaköröket vesszük sorra, annak 

előrebocsátásul, hogy a BKÁE megítélésünk szerint jól be
láthatóan meg tudja oldani pénzügyi nehézségeinek fel
számolását. Az állami segítség mértékétől elsősorban a meg
oldás időigénye és a szükséges fejlesztések megvalósítható
sága függ. Meg kell mondani, hogy a kormányzattól csekély 
támogatásra számithatunk, erre is főleg hosszabb távra - a je 
lenlegi válságot elsősorban saját erőből kell megoldani.

1. Rövidtávú likviditás
Közvetlen feladat az, hogy az egyetem fizetőképességét 

megőrizzük a válság tényleges megoldásához vezető intézke
dések érvénybe lépéséig is. Erre vonatkozólag az egyetem  
elkészített egy intézkedési tervet, am elynek m egvalósí
tása esetén ez évben mintegy 160 millió forint megtaka
rítás keletkezik, időben úgy ütemezve, hogy a likviditás 
hónapról hónapra m egvalósítható. N ehézségek csak a 
nyári hónapokban jelentkeznek, ezek kezelésére is van 
azonban több kidolgozott alternatívánk, amelyek úgy se
gítik a jelen válság megoldását, hogy közben nem veszé
lyeztetik a jövőt. Az illetékes állami szervek együttm ű
ködő hozzáállása esetén a likviditás költségvetési forrá
sok nélkül is biztosítható. (Ennek lehetőségére vonatko
zólag az illetékesekkel folytatott előzetes m egbeszélése
inken egyetértésre jutottunk.) Vannak kétségkívül fájdal
mas “műtétek” a problémakezelésben (az esetleges pót
lékvisszatartástól a könyvtári beszerzés felfüggesztéséig), 
a minisztériumi segítség mértéke ezen fájdalm ak csök
kentésének lehetőségét határolja be.

2. A folyó finanszírozás középtávú rendezése

A 2000. évben meghozandó intézkedések jó  része tartósan 
pozitív hatást gyakorol az egyetem pénzügyi helyzetére. To
vábbi határozott intézkedések esetén az egyetem az állami 
k ö ltség v e té s t  m egterh e lő  se g ítség  n élk ü l képes 
mostanhoz számítva 2,5 - 3 év alatt hosszú távra szólóan 
rendezni pénzügyi helyzetét.

A helyzet világos áttekintésére és a tanulságok levo
nása céljából kezdem ényezni kívánom, hogy az Állami 
Számvevőszék elemezze az elmúlt évek gazdálkodását. A 
középtávú rendezéshez az alábbi intézkedésekre van szükség:

-  a már említett 50-70 fős létszámcsökkentésre
-  a térítéses képzési formák jobb kihasználására (rendkí

vül olcsók vagyunk a hazai egyetemekhez, sőt más oktatási 
intézményekhez képest)

-  az üzleti szférával való kapcsolat erősítésére. Nem első
sorban szponzorálási tevékenységre gondolok (bár alapvető
en támogatom például azt a gondolatot, hogy vállalatok léte
sítsenek - finanszírozzanak - “chair”-eket), hanem olyan kap
csolatokra (például oktatás-fejlesztési projektekre), amelyek 
kölcsönös előnyök talaján jönnek létre ^

-  a kiscsoportos és választható tárgyak átmeneti (esetleg 
végleges) korlátozására

-  az egyes szervezeti egységeknél felm erülő költségek 
következetes elszámolására.

3. A szükséges beruházások finanszírozása
Az egyetem a 90-es évtizedben nem kapott számottevő 

fejlesztési pénzt. A hallgatói létszám duplájára emelkedett, s 
ezzel egyidejűleg a költségvetés 19990-es reálértékének 
40%-ára csökkent, ami a folyó költségvetés eddigiekben ke
zelt problémái mellett oda vezetett, hogy még karbantartásra 
is alig fütotta, fejlesztésekről nem is beszélve.

Ehhez járul, hogy a Kinizsi utcai épülettömb (Lónyai 
Gimnázium) Református Egyháznak történő átadásával 
az egyetem  épületellátottsága drasztikusan rom lott. A 
probléma részletesen ismert, így itt csak a tényszerűség ked
véért rögzítjük, hogy a Lónyai Gimnázium kiváltására jó 
lehetőséget látunk az úgynevezett “Czuczor utcai tömb”- 
ben, ahol a feltételek adottak. A beruházási igény term é
szetesen függ attól, mennyiben kell szükségmegoldást talál
ni, s mennyiben gondolkodhatunk fejlesztésben. Hat-nyolc 
milliárd forint beinvesztálása lenne célszerű. Ehhez jelenleg 
keresünk társfinanszírozót az üzleti szférából, de számítunk 
pénzre a világbanki pályázatból és OM támogatásból is. En
nek érdekében (is) nagy súlyt kell helyeznünk az Intézmény
fejlesztési Terv illetve a világbanki pályázat színvonalas elké
szítésére.

* * *

Az előzőekben vázolt feladatok természetesen csakis egye
temünk munkatársainak és hallgatóinak konstruktív együttmű
ködése esetén végezhetők el. Amennyiben rektori pályáza
tom elfogadásra kerül, tisztelettel kérem egyetemünk vala
mennyi érintettjének szives közreműködését.

2000. április 7.



PÁLYÁZATUNKRA ÉRKEZETT... Politikai marketing
Beszélgetés Doubravszky Júliával, 

a BKAE Marketing tanszék Ph.D. hallgatójával

SO SE H A LN A K
Él néhány em ber a világon, 
akik sosem  halnak meg. M eg
születtek  valam ikor, és azóta 
élnek, bőven a szokásos időn 
túl. Á m  ez eddig sem a tudó
soknak, sem a közvélem ény
nek nem  szúrt szem et. M ég
se v e tte  ész re  m ég  sen k i. 
H ogy m iért nem ?

M u sz tafa  a tizen h a to d ik  
században született, jan icsár
ként rettenthetetlen bátorsá
g áv a l v iv o tt ki c so d á la to t. 
M ég az ágyúgolyótól se félt. 
K étszáz évig szolgált a sereg-

E
1 kellett utaznia, hát el

utazott, el, Kolozsvárra ment, Bu
dapestről. Az egyik barátja nem
rég vett ott lakást, Kolozsváron, 
de mit is jelent az a szó hogy ba
rát? Ákos nem igazán hitt a ba
rátságban, félt is egy kicsit, talán 
azért, mert nem tudott igazán sze
retni. Szeretni csak bátran lehet.

Nem, nem volt ő gyáva úgy ál
talában, hiszen a naptárban is az áll, 
hogy Ákos, Bátor. Csak szeretni 
nem mert, pedig sok barátja volt, 
választhatott volna, ha akar, de nem 
akart. Sokkal egyszerűbb volt így.

Nem érezte magát magányos
nak soha. Elmondhatott mindent, 
mi a szívét nyomta, s úgy látszott, 
ennyi elég, hiszen meghallgatták 
bármikor, s ő is meghallgatott min
denkit, de csak távolról. Távol volt 
ő mindenkitől, nem fájt az elválás, 
nem volt öröm a viszontlátás. 
Többnyire elviccelődött, elnevet
gélt barátaival, semmi több. Lus
ta volt szeretetni, és jó  volt így.

lik László egy talkshow  ere
jé ig . K ellőképpen felcsigáz
va m együnk ezután a H ídra 
kötelet húzni (és nem  rángat
ni össze-vissza, ugye, kedves 
kollégák, m int két éve!), s re
m é lh e tő le g  n y erü n k , vagy  
legalábbis m ost nem  a m á
sodperc tört része alatt repí
tenek át m inket a m üszakisok 
a D una túloldalára.
Szerda délelőtt lesznek a m ár 
korábban em lített akciókhoz 
hasonló  m egm érette tések  a 
városban szana m eg széjjel, 
az u to lsó  á llo m á s p ed ig  - 
m integy pihenésképp -  m eg
lepetés a csapatoknak. Este a 
m ég alig em lített szó: buli, ez 
sp ec ie ll a M arg it-sz ige ten , 
k izárólag ezen alkalom ra bé
relt helyen lesz, több helyi
ségben (pl. kert), sokféle ze
nével, sokféle itallal. A csa
p a ttag o k  te rm észe tesen  in 
gyen  jö h e tn e k , m ások  egy 
m inim ális belépti díjat kény
telenek lesznek adakozni.

ben, aztán a birodalom hanyat
lásakor m eglépett, és utazgat
ni kezdett Európában. Sehol 
sem tö lt többet tíz-húsz évnél, 
így nem  tűnik fel környezeté
nek, hogy m ár százötven éve 
olyan, m int egy jóvágású negy
venes. A nők bolondulnak érte, 
s ő m indig oda megy, ahol ka
landot remél. Legutóbb Szer
biában látták.

M arya Cam ixhayta is több 
száz éve él m ár egy csendes
óceán i k is sz ige ten  szám os 
ük-, ük-ük-, és ük-ük-ükuno-

Jó pár éve már, hogy nem uta
zott el sehova, mert minek is el
menni, ha maradni is lehet. Az uta
zás veszödség, fáradság, és tulaj
donképpen máshol is csak az van, 
ami itthon. De mégis. Néha azért 
eldúdolta, hogy utazni gyönyörű, 
utazni szép, ebből a jóból sosem 
elég, aztán meg arra gondolt, hogy 
majd, máskor, ha úgy adódik.

És mikor eljött a majd, a más
kor, és úgy adódott, elindult. Nem 
telefonált a barátjának, tudta, hogy 
az váratlanul is szívesen látja, és 
Ákosnak kulcsa is volt a lakáshoz. 
Felült a vonatra, bekapcsolta a 
walkmant és nézett kifelé az abla
kon, kitartóan. így érkezett meg a 
határra.

Amikor jött a kalauz, mondta 
neki, hogy nincs határátlépője, de 
hát tovább akar menni. Mit lehet 
ilyenkor tenni, kérdezte, aztán fi-

C sütörtök délelőtt a még 
talpon m aradt csapatok ve
télkedhetnek, utána leveze
tésképp azÁ F-uszoda habjai 
közt vezeth etik  le fárad al
m aikat (term észetesen  irá
nyított form ában), de kizá
r ó la g  a z é r t , h o g y  e s té r e  
m inden erejüket összeszed
ve partizhassanak hajnalig! 
H ogy ott mi lesz? Lesznek  
koncertek a nagyszínpadon, 
h á tu l a J e g y z e tb o lt  e lő tt  
ACID Party- szerű szössze- 
net, az első em eleten Pince 
D iszkó. Az estéről felvételt 
készít a Z+ TV, úgyhogy ké
re tik  a lap osan  elo lvasn i a 
belépőjegy hátulját! Az est 
házigazdája: Balázs, a Z+-os. 
Ez a K EN2000 Party telje
sen n y ito tt , leh et b eh ozn i 
barátot, barátnőt, nagym a
m át, aranyhalat (bárkit, aki 
m e g v e sz i a j e g y e t ) ,  csak  
hogy m axim um ra csavarod
jo n  a “ h ú ú d e jó lé r z e m -  
m agam at” gomb!

MEG
kájával. Gyermekei, unokái és 
dédunokái már mind meghal
tak, ő csodálatos módon nem. 
Töpörödött, ráncos anyóka, 
népes csa lád ja  ő sanyakén t 
tiszteli, a szomszéd törzs sze
rint boszorkány.

Pontos életkora persze nem 
tisztázható, hiszen a szigetla
kok nem tudnak ími-olvasni. 
De már igen vén, annyi szent.

B erry  F le tch er sem  halt 
meg. Az első űrhajóval lőtték 
ki a világüürbe, aztán nem tud
ták visszahívni. Berry évtize-

zetett. Korrekt volt a dolog, a 
maga módján, először úgy tet
szett.

A román határőr Ákosznak ej
tette a nevét, ő mosolygott rajta, 
de később rájött, hogy most már 
nincs bármikor, messze van min
denkitől, és románul sem tud. Ki
húzta magát. Magamra vagyok 
utalva, gondolta. Mintha egyéb
ként nem így lenne, tette hozzá kis
vártatva.

A magyar kalauz átverte őt, 
ugyanis ígéretével ellentétben a 
határ másik oldalán fölszállt román 
kollégája. Először hallani sem akart 
a pénzről, s bár csak néhány ma
gyar szót tudott, ez nem akadályoz
ta meg abban, hogy agresszívan a 
jegyet követelje Ákoson. Políciát 
emlegetett, meg azt hogy meg kell 
vennie a jegyet, és valami ötszáz
ezer lej büntetést kell fizetnie, meg

M inden  jó n a k  ígérkezik  
tehát, főleg ha csapatok is je 
lentkeznek, hiszen a szerve
zők próbálnak (bocsánat Yoda 
M ester, nem  csak próbálják, 
te s z ik  is ! )  eg y  jó  K E N -t 
összerakni, de igazából a csa
patokon múlik az, milyen is 
lesz az egész hangulata. Ed
digi években, há l’ Isten, nem 
em lékszünk kirívó esetekre, 
s rem éljük, ez a jövőben  is 
igy marad.

Tehát zárásképpen szerve
zőtársaim  nevében kívánok 
m inden csapatnak kellem es 
szórakozást és nem es versen
gést, találkozunk m ájus 2-án, 
am ikor is Chikán Attila, a ren
dezvény  fővédnökének  kö
szöntő szavai után (akinek ez
úton is szeretnénk  m egkö
szönni, hogy elvállalta) be
m utatkoznak a tisztelt csapa
tok, s kezdetét veszi a szer
vezők és résztvevők által kö
zösen alakított KEN2000!

Bödőcs Róbert

dek óta száguld a Tejútrend
szerben. A lig  öregszik , ez 
nyilván a fénysebességnek is 
betudható. Talán csak a hom
loka magasabb, m int régen. 
De ki látja? több ezer évig el
élhet még.

K elem en  nén i sem  hal 
meg. Igen, ő. Itt él m ellet
tünk. K isgyerek, süldőlány, 
felnőtt nő, öregasszony, aztán 
visszafelé, nő, lány, gyerek, 
csecsemő, átváltozik férfivá 
és kezdi elölről: gyerek, fiú, 
férfi, öreg...

M iért nem vesszük észre? 
Lefoglal a saját dolgunk.

Jelige: görgő

hogy őt nem érdekli, neki nem kell 
a dollár, nem kell a forint, ő lejt 
akar, majd elment. Ákos kissé 
megijedt, százezer leje volt össze
sen, ezzel szemben a kalauz nagy
darab volt, kövér, és hajthatatlan
nak tűnt.

Egészen addig, míg vissza nem 
jött. Taktikázott, gondolta Ákos, 
vagy csak nem értettük egymást? 
Végül is mindegy. Mennyi van, 
kérdezte a kalauz, hát két ötve
nes, gondolta Ákos, de te biztos 
nem adsz vissza, legyen ötven, és 
mutatta.

A kalauz behúzta a függönyt, 
leült, kényelmesen elhelyezkedett, 
rágyújtott, de előbb megkínálta 
Ákost is. Nem dohányzom, mond
ta Ákos, leszoktam, de te, muta
tott a másikra, te nagy barom, igen, 
rólad beszélek, te függő vagy, én 
meg nem, én semmitől és senkitől 
nem függök ezen a világon, te meg 
annak örülsz, hogy kapsz ötven
ezer lejt, hát örüljél, nesze.

Az eltette a pénzt, elmosolyo
dott, és kérdezősködni kezdett, 
hogy hová, merre, minek. Ákos 
türelmesen válaszolgatott, csak 
akkor csodálkozott el, amikor a 
kalauz búcsúzóul kezet fogott 
vele.

Nagyváradon leszállt pénzt 
váltott, nézelődött egy kicsit, majd 
fölszánt a kolozsvári vonatra. Azt 
hiszem jól érzem magam, mondta 
csak úgy, maga elé, miközben ze
nét hallgatva bámult ki az ablakon, 
kitartóan.

Kolozsváron taxiba szállt. Nu 
stiu romaneste, mondta, miután a 
taxis már öt perce beszélt hozzá. 
Az elhallgatott, bólintott egyet, 
mágyár, kérdezte. Igen az va
gyok, és utálhatsz, ha akarsz, en
gem nem érdekel, és az sem, hogy 
tudod magyarul azt, hogy jó, mert 
azt nemy'o-nak ejtik, és hiába kö
szönsz el úgy, hogy 
viszontlatasra, nem hatsz meg, 
mert akkor is tudom, hogy megüt
nél, hatehetnéd.

És érezte, hogy nincs igaza.
A barátja nem volt otthon. 

Ákos lezuhanyzott, aztán keresett 
egy boltot, vett tejet, kenyeret, sört, 
meg ami még kell, és visszament 
a lakásba. Leült az ablak mellé né
zelődni, és persze zenét hallgatott. 
Később lefeküdt, és délig aludt. 
Lehet, hogy a Rudi éppen Pesten 
van, tűnődött el később. A lakás 
üres volt, és reggel óta egyre több 
lett benne a narancssárga.

Oranzs, gondolta Ákos, és hir
telen elszomorodott.

(folytatjuk)

Jelige: krampusz

A Bagolyvár Könyvkiadó, 
melynek marketing vezetője, 
most jelentette meg Bruce 
Newman Politikai marketing, 
mint kam pánystratégia c. 
könyvét. Miért gondolja a ki
adó, hogy ezeknek a köny
veknek két évvel a választá
sok előtt ilyen aktualitása  
van?
1998-ban tanúi lehettünk egy párt 
sokak számára meglepő győzel
mének. A FIDESZ-MPP válasz
tási győzelmét sokan sokfélekép
pen magyarázták. Az egyik ilyen 
magyarázat szerint a siker kulcsa 
a marketing és PR szakértők ál
tal profi módon felépített kam
pánystratégia volt, amit Daniel 
Odescalchi, az MDF volt politi
kai tanácsadójának a múlt évben 
Amerikában megjelentPo/ü/toi 
marketing kézikönyv-ben olvas
ható írása is alátámaszt. “Az 
1994-es választások után, a 
demokráciát támogató nemzet
közi alapítványok finanszíro
zásával M agyarországon  
programot indítottam “Survival 
in Democracy’’ (Fennmaradás 
a demokráciá-ban) címmel. A 
cél az volt, hogy segítsünk az 
ellenzéki pártok fiatalabb po
litikusainak, hogy rendelkezé
sükre álljanak közvélemény
kutatási adatok, és támogassuk 
őket eredményes kampánystra
tégiák kidolgozásában. A Gal- 
lupot megbíztuk, hogy rendsze
resen végezzen felméréseket. 
Ezek eredményeit szétosztottuk 
az ellenzéki pártok tagjai kö
zött és megbeszéléseken ele
meztük azokat. M eghívtunk  
hasonló ideológiájú pártoknak 
dolgozó külföldi szakértőket és 
közvélemény-kutatókat, hogy 
tartsanak előadásokat. Többek 
között ennek köszönhetően, az 
1994-es választásokat követő
en komoly változások indultak 
meg a magyar politikai élet
ben. " Kiadónk meggyőződése, 
hogy a politikai marketing térnye
rése hazánkban is, - mint minden 
demokratikus berendezkedésű 
országban - elkerülhetetlen. Ezért 
gondoltuk úgy, hogy segíteni fog
juk a politikusokat és szakértői
ket, hogy magyarul is hozzájus
sanak a téma szakirodaimához.
A gazdasági egyetemeken úgy 
tudom, még nem tanítanak po
litikai marketinget. Ön szerint 
várható, hogy ez a terület is 
előbb-utóbb helyet kap az ok
tatásban?
Véleményem szerint igen. Mint a 
BKÁE Marketing tanszékének 
Ph.D. hallgatója úgy tudom, hogy 
egy szűkebb területtel, a politikai 
reklámmal már több hallgató is 
foglalkozott diplomamunka kere
tében. Politikai marketinget azon
ban még valóban nem tanítunk. 
Beszélgetésünk elején emlí
tette, hogy sokak véleménye 
szerint a politikai marketing 
valójában propaganda.
Ennek oka véleményem szerint 
az, hogy a két terület eszköztára 
igen hasonló, csupán céljaikban 
térnek el egymástól. Kissé leegy
szerűsítve a dolgot, mondhatjuk azt, 
hogy a politikai marketing főként a 
választók érdekeit, a propaganda 
viszont kizárólag a politikus érde
keit helyezi a középpontba.
A ’98-as választások után 
többször is hallhattunk arról, 
hogy a kampány során rek
lámszakemberek ugyanolyan 
módszerekkel igyekeztek “el
adni” a politikusokat a válasz
tóknak, mint ahogy eladják a 
mosóport. Ez lenne tehát a 
politikai marketing?

Találó analógia, de nem egészen 
pontos. Ha azonban a dolgok lé
nyegét tekintjük, valóban arról van 
szó, hogy marketing eszközöket 
alkalmazunk a politikában, és min
den tevékenységünket a marketing 
szemléletmód hatja át. Ez tehát 
nem ugyanaz, mint a politikai rek
lám, aminek egyetlen célja van 
eladni azt, ami “van” - azaz eladni 
egy jelöltet vagy egy pártot azzal 
a programmal, amit a politikusok 
megalkottak. Az csupán a marke
tingtevékenység egyik területe. A 
valódi politikai marketing már sok
kal korábban bekapcsolódik a “po
litikacsinálás” folyamatába.
Sok szó esett már marketing
ről. Elmondaná olvasóinknak, 
mi a marketing, és hogyan kap
csolódik a politikához?
A marketing nem más, mint egy 
cserefolyamat, melynek négy fő 
szereplője van: az eladó, az eladni 
kívánt termék vagy szolgáltatás, a 
vevő, és a vevő által fizetendő el
lenérték. A cserefolyamat célja az 
eladó szemszögéből nyilván a mi
nél nagyobb forgalom, azaz profit, 
a vevő szemszögéből pedig az, 
hogy minél inkább “azt kapja, ami
re igénye van”. Az utóbbi évtize
dekben a verseny növekedésével 
a vevők pozíciójának erősödése 
jellemző, ezért a cégek tevékeny
ségének egyre több területén kap 
komoly szerepet a marketing. Ma 
már a termékfejlesztésekben is a 
“vevő szava”, azaz a szükséglet
felmérések eredménye a döntő.
A politika egy kortárs szerzőt idéz
ve “az érdekek érvényesítésénél 
alkalmazott eszközök összessé
ge, kezdve a tudományos vizs
gálódástól a politikai pártok 
intrikáin át egészen a világhá
borúkig. ” Az üzleti élethez ha
sonlóan a politikában is jelen van 
a verseny, melynek tétje nem pro
fit, hanem a hatalom. Nyilvánva
ló, hogy ahol verseny van, és nem 
alakul ki bizonyos fajta “monopó
lium” - mint amilyen a politikában 
például az egypártrendszer -, ott 
előbb-utóbb elkerülhetetlen a “pi
acosodás” folyamata, és ezzel 
együtt a marketing térnyerése. A 
politikában ez azt jelenti, hogy a 
politikusok a választók igényeit 
akarják minél magasabb színvona
lon kielégíteni - legalábbis a jól 
működő demokratikus társadal
makban -, és ennek érdekében 
vetik be a marketing legmodernebb 
eszközeit.
Az interjú elején említette, 
hogy a politikai marketing nem 
keverendő össze a propagan
dával, mert eszközeiket tekint
ve hasonló, céljaikban azonban 
alapvetően különböző dolgok
ról van szó. Mit ért ez alatt?
A propagandáról szólva hadd idéz
zem Everett Dean Martin kortárs 
amerikai írót: “A végső kérdés az, 
hogy valaki eszközként akar-e 
használni másokat saját céljá
nak eléréséhez. A propagandis
tának pontosan ez a szándéka.
A politikust tehát nem a választók 
igényeinek kielégítése motiválja, 
hanem kizárólag saját érdekei - 
legyen szó karrierről, hatalomról, 
vagy éppen pénzről. Mivel a vá
lasztókat ez esetben is “meg kell 
nyerni”, a politikus manipulativ 
módszerekhez folyamodik, és sa
ját érdekeit közös érdekként tün
teti fel az emberek előtt. Bruce 
Newman, a nemrégiben magyaru 
is megjelent Politikai marketing 
mint kampánystratégia szerzője 
könyvének előszavában a követ
kezőket írja erről: “Ha a politi
kusok arra használják a politi-

(folytatás a 7. oldalon)

A találkozás

K E N 2 0 0 0
folytatás az 1. oldalról)



Milyen biztonságot Magyarországnak?
Francia-magyar nemzetközi konferencia

Palánkai T ibor professzor 
úr, m ég rektorsága idején  
szorgalm azta, hogy egyete
m ünkön a m agyar-francia  
k ap cso la tok  erősöd jen ek . 
E nnek eredm ényeként ta
valy együttm űködési szer
ződést írtak alá a Sorbonne 
N o u v e lle  P aris eg y e tem 
m el. Ezen együttm űködés 
k eretéb en , több m int egy  
éves előkészítő munka után, 
2000. m árcius 30. és ápri
lis 1. között zajlott le az első 
nagyszabású rendezvény, egy 
n e m ze tk ö z i k o n fe r e n c ia , 
m elynek címe: “Milyen biz
tonságot M agyarországnak  
az új regionális és nem zet
közi összefüggésben?”

-  Professzor úr, pontosan 
m it takar a cím?

-  A biztonság itt nem csak 
katonailag értendő, hanem jó 
val tágabb értelemben. A fo
galom a politikai, a gazdasági 
és a társadalm i stabilitást is 
m agában foglalja. Ezt jelzi a 
három  fő szekció: az első a 
NATO-val és egyéb katonai 
kérdésekkel, a második poli
tikai és társadalm i kérdések
kel (így a kisebbségekkel és a 
m ig rá c ió v a l)  fo g la lk o zo tt, 
míg a harmadik, am elynek én 
voltam a felelőse, a biztonság 
gazdasági vonatkozásait vitat
ta meg.

-  M agyarországon nem  
túl gyakoriak a francia-m a
gyar rendezvények.

-  Az elmúlt időben kifeje
zetten  pozitívan  változo tt a 
k ö lc sö n ö s  m e g íté lé s . A zt 
m ondhatjuk, hogy Franciaor
szág felismerte, hogy a térség 
stabilitására nézve nem sze
rencsés a ném et és francia  
befolyási övezetek elhatárolá
sa. A zt m ondhatjuk, hogy a 
francia tőke felfedezte M a
gyarországot. Talán nem m in
denki tud róla, de tény, hogy 
három szo r-négyszer több a 
f ra n c ia  tő k e b e fek te té s  n á 
lunk, m int Rom ániában. Ez 
azért nem tűnik fel, mert ná
lunk más, jelentősebb külföl
di befektetők is vannak, mig 
Rom ániában a francia a leg
főbb. A közeljövő egy diplo
m ácia i esem énye azt je lz i, 
hogy Franciaország Magyaror
szágot nem  csak üzletileg ér
tékelte fel, hanem politikailag 
is e lism e ri. L ionel Josp in , 
francia m iniszterelnök ugyan
is az uniós tagjelölt országok 
közül egyedül hazánkat fogja 
m eglátogatni a francia elnök
ség alatt. M ár most szeretném 
felhívni a figyelm et arra, hogy 
május elején itt, a BKAE-n is 
előadást tart a miniszterelnök.

-  K iknek szólt a konferen
cia?

-  E sősorban  ok tatóknak, 
kutatóknak, de a hallgatókat is 
szerete tte l vártuk. Ö rültünk 
volna, ha többen jönnek  el. 
Valószínűleg az időpont nem 
volt tú l szerencsés, de ez a 
francia  fél kérése volt. Bár 
propagáltuk a rendezvényt, úgy 
tűnik ez nem volt elégséges, 
noha a konferencia széles tá
m ogatottságának köszönhető

en teljesen ingyenes volt. A 
szervezők saját költségvetés
ükből is adtak a rendezvény
re. Támogatóink voltak: a Mi
niszterelnöki Hivatal, a Kül
ü g y m in isz té riu m , a F ra n 
cia N agykövetség, a Parla
ment Külügyi Hivatala, az Eu
rópai Összehasonlító Kisebb
ségkutatások Intézete.

-  Az állami hivatalok tá
m ogatása je len te tte -e  azt, 
hogy megbízást kaptak arra, 
hogy ajánlásokat dolgozza
nak ki egyes, nehezen meg
oldható kérdésekre és ezzel 
a politikusok segítségére le
gyenek?

-  Form ális felkérés nem 
történt, de alapvető cél volt az, 
hogy háttérelemzést adjunk a 
politika számára, üzeneteket 
közvetítsünk a problémákról. 
Tervezzük az előadások egy 
részének publikálását is, ame
lyek így a jövőben hozzáfér
hetővé válnak mind a politiku
sok, m ind más érdeklődők 
számára.

-  K ik  azok, a k ik n e k  a 
szervező m unkáját kiem el
né?

-  A BKÁE Európai Tanul
m ányok K özpontja nagyon 
aktívan tevékenykedett. For
gács Csaba, a konferencia el
nöke és, Kaponyi Erzsébet, 
M agyar Miklós is nagyon so
kat tett a rendezvényért.

-A m in t  látom a program
ban, az egyes szekciók hely
színe különbözött. Csak egy 
volt a BKAE-n, a másik ket
tő az EL TÉ-n, illetve a Stra
tégiai Védelmi K utatóinté
zetben volt. Miért? Nem volt 
kényelmetlen, hogy nem egy
más közelében fo ly t a m ű
helymunka?

-  A magyarázat az, hogy az 
ELTE és a Kutatóközpont is 
részt vett a rendezésben, ezért 
kérték, hogy náluk is legyen 
egy-egy helyszín. Ez így való
ban nem volt túl szerencsés, 
mert nem lehetett átnézni más 
szekciókhoz. A zárónapon, 
amit a Francia Intézetben ren
deztek  m eg, term észetesen  
v o lt ö sszeg ző  b eszám o ló , 
hogy mindenki értesüljön ar
ról, hogy mi történt a többi 
szekcióban.

-  Milyen témákat emelne 
ki? Melyek voltak, amelyeket 
különösen  érdekesnek ta
lált?

-  N ehéz lenne kiem elni 
egy témát. Tetszett a koszovói 
helyzet elemzése: az orosz és 
a NATO- álláspont ütközteté
se. A gazdasági szekcióban 
érdekes volt a tagsági pers
pektívák reális megítélése, az 
akadályok, a problémák reális 
kezelése. H angsúlyozták az 
oktatás, a kutatás jelentőségét 
a felkészülés szempontjából.

-  Milyen prominens sze
m élyiségekkel büszkélked
het a rendezvény?

-  A két fővédnököt emel
ném ki: Martonyi János kül
ü g y m in isz te r t és P ierre  
Moscovicit, az európai ügyek 
miniszterét. Ők eljönni sajnos 
nem tudtak.

Legmagasabb rangú előadó

talán Jean-Antoine Giansily 
volt, a Francia Szövetség az 
Atlanti Közösségért elnöke, 
de részt vett a francia nagy
követ is. A magyar külügy
minisztériumot helyettes ál
lamtitkár képviselte.

-  M i volt a konferencia 
legnagyobb pozitívuma, il
letve volt-e valam i, ami 
csalódást je len te tt, am it 
másképp képzelt el?

-  Számomra nagy öröm 
volt, hogy hallatlan szaksze
rű viták folytak a kérdések
ről. Egy ilyen konferencián 
általában nem új dolgokat 
szoktak felfedezni. Inkább az 
érdekes, hogy hogyan véle
kednek a felszólalók, milyen 
sz ín v o n a lo n  e lem zik  az 
egyes eseményeket. Ez pe
dig ezen a rendezvényen 
magas szakmai színvonalon 
történt. Sajnálom, hogy nem 
volt több érdeklődő.

-  Milyen általános kö
vetkeztetéseket vonna le? 
Melyek azok a gondolatok, 
am ik a konferencián ve
tődtek fel, és úgy érzi fo n 
tos lenne, ha minél többen 
tudnának róla, gondolkoz
nának el rajta?

-  A konferencia vissza
igazolta azt, hogy a bizton
ság egy kom plex kérdés, 
amely számtalan aspektust 
foglal magában. A NATO-val 
kapcsolatban m egerősítést 
nyert, hogy helyes döntés 
volt a három keleti állam fel
vétele. Ez nem destabilizá- 
ciót hozott, hanem erősítet
te a régió biztonságát. Alap
hangja volt a konferenciának, 
hogy az EU-bővítés kívána
tos. P o z itív  v issza je lz é s  
volt, hogy Magyarországot 
ezen belül a felkészült je lö l
tek közé sorolták, amely al
kalmas a tagságra. Kritikus 
és őszinte hangon folyt a vita 
az EU belső problémáiról és 
jelöltekre váró feladatokról. 
Érdemes megemlíteni, hogy 
néhány problémát reálisabb 
m egközelítésbe helyeztek, 
m int például a m unkaerő
áramlás problémáját. A kon
ferencia hangulata azt sugall
ta, hogy alaptalanok azok a 
félelmek, amelyek szerint a 
bővítéssel az európai mun
kaerőpiac destabilizálódna. 
Nem jelentős azok száma, 
akik a migrációban részt ven
nének. És még valami: alig
ha vitatható, hogy a stabili
tást veszélyezteti, ha kisebb
ségi konfliktusok vannak. 
Ezzel a biztonság alapvető 
kérdésévé válik a kisebbsé
gi p o litik a , a k isebbség i 
helyzet. így ez nagyon nagy 
hangsúlyt kapott. Reális és 
pozitív hangú vita volt a kér
désben. Az EU-s tagságnak 
egy normális kisebbségpoli
tika a feltétele.

-  A folytatás?
-  Ez a francia-m agyar 

együttm űködésnek csupán 
az első akciója volt. A foly
tatás valószínűleg Párizsban 
lesz egy hasonló konferen
cia keretében.

Géber Júlia

M M

Kedves Hallgatók!
Véget ért az Állásbörze, amelyen lehetőségetek volt jó  pár vállalattal felvenni a kapcso
latot, érdeklődni a felkínált állásokról, jelentkezni önéletrajzaitokkal, amelynek meg
írása már bizonyára nem okozott problémát.
Hamarosan itt a vizsgaidőszak, és véget ér ez a tanév is. A Karrier Iroda a tavaszi szünet 
után egészen az év végéig rendelkezésetekre áll, kereshettek minket kérdéseitekkel, ké
réseitekkel.
Nyitvatartásunk változatlan: hétfő-csütörtökig 10-14 óráig várunk benneteket.
Az év végéig még igyekszünk újabb és újabb állásajánlatokkal segíteni elhelyezkedése
teket. IV. éveseknek szakmai gyakorlat lehetőségek felkutatásában szeretnénk támpon
tot adni.

Itt szeretnénk felhívni figyelmeteket egy májusi programunkra:
VODAFONE prezentációra kerül sor
2000. május 10-én 16.00 órától a III. előadóban,
melyre mindenkit szeretettel várunk!

Üdvözlettel:
A Karrier Iroda munkatársai

A közgazdász diploma értéke az ezredfordulón című panelbeszélgtés meghívottak Széni 
Zoltán (Erst & Young), Palády-Kovács Gergely (BAT), Dankovics Attila (P&G), Romsics 
Zsuzsanna (P&G), Perge Ilona (IQ Soft), Kristin Péter (KPMG)

BEVEZETÉS A FILMMŰVÉSZETBE XXIV.

k ö z g á z
f i l m  r j k l u b

MÁJUSI FILMBEMUTATÓK

V.04. Orson Welles: A GONOSZ ÉRINTÉSE (Az ördög keze, 1957) 
o.: Russel Metty; z.: Henry Mancini
sz.: Orson Welles, Charlton Heston, Janet Leigh, Marlene Dietrich

V.08. Ben Maddow, Sidney meyers, Joseph Strick: A VAD SZEM (1957)
f.: Tennessee Williams sz.: Marlon Brando, Vivian Leigh, Karl Malden, Kim Hunter

V.l 1. Alfred Hitchcock: PSYCHO (1960) 
o.: John L. Russel
sz.:Anthony Perkins, Janet Leigh, Vera Miles, John Gavin, Martin Balsam

Minden film re érvényes bérlet ára 1300 Ft, és csak fényképpel érvényes.

Megvásárolható a Budapesti Közgazdaságtudományi és Államigazgatási Egyetem Közművelődési Tit
kárságán (1093 Bp„ Fővám tér 8. Lern. 144. szoba, tel.: 21 -75-110), valamint a filmvetítések helyszínén 
az előadások előtt.
A vetítésekre a BKÁE főépületének IV. előadójában kerül sor 19 órai kezdettel.
A helyek érkezési sorrendben foglalhatóak el, a zavartalan filmnézés érdekében számítunk pontos érke
zésetekre-köszönjük. A műsorváltozás jogát fenntartjuk!
A filmvetítések idején a FILMVILÁG számait és film-témájú könyveket árusítunk kedvezményesen. 

Film klubunkat
a MAGYAR FILM KLUBOK ÉS FILMBARÁTOK SZÖVETSÉGE támogatta.



Kockázatkezelés konferencia a Közgázon
Im m ár több éves m últra te 
k in t v issza , ho g y  az E V K  
S zakko llég ium  a B udapesti 
K ö z g a zd a ság tu d o m án y i és 
Á llam igazgatási Egyetem en 
m egrendez egy több napos, 
külső szakm ai közönség szá
m ára is nyitott konferenciát, 
m e ly n ek  tém ája  évrő l évre 
változik . Idén m ájus elején 
m egrendezendő  konferenci
ánk tém ája a “K ockázatkeze
lé s ” , a m e ly  k o n fe re n c ia  a 
S z a k k o l lé g iu m  P é n z ü g y  
S zakcsoportjának  szervezé
sében jö n  létre. A m eghívott 
e lőadók  az ado tt gazdaság i 
te rü le t legsikeresebb , legel
ism ertebb  szakértő i. A  ren 
dezvény célja, hogy általános 
á ttek in tés  ad jon  a je len leg i 
m agyarországi kockázatkeze
lési gyakorlatró l, nem  elha
nyagolva a külföldi tapaszta
latokat sem. A  konferencia a 
kockáza tkeze lést gyakorla ti 
oldalról m egközelítve, az el
m életi h á tté r röv id  ism erte
tését sem  elhanyagolva, b e 
m utatja a je len leg i helyzetet, 
e z en  fe lü l ú tm u ta tá s sa l is 
szo lgál a jö v ő b en i k ö v ete l
m ények és lehetséges irány
vonalak  felé.

A z EVK Szakkollégium  a 
BKÁE egyik diákszervezete, 
am ely céljának tekinti, hogy az 
egyetemi elm életi oktatást ki
egészítve betekintést nyújtson 
a gyakorlati életbe, kurzusok, 
konferenciák és egyéb rendez
vények segítségével. Emellett 
célja, hogy m agas színvonalú, 
az egyetem i képzést kiegészí
tő részletes és alapos elméleti 
képzést b iz tosítson  tagjainak 
és az egyetem  tehetséges diák
ja i szám ára a m enedzsm ent ta
n o k  (m a rk e t in g ,  p én z ü g y , 
szám vitel és v ezetés-sze rve
zés) te rü le tén . A z EV K -ban 
hagyom ányos tevékenységgé 
vált a konferenciák szervezése; 
idén m ár hetedik alkalom m al 
gyűlnek össze a gazdasági élet 
szereplői a hallgatókkal való 
ta lá lk o zá sra . A k o n fe ren c ia  
rész tvevő i am ellett, hogy az 
előadások során hasznos, gya
k o rla ti ism ere tek re  tehetnek  
szert, m egism erhetik a m eghí
vott cégeket, illetve szem élye
sen is kapcsolatba kerülhetnek 
az üz le ti é le t kép v ise lő iv e l. 
Többek között ezt a célt szol
gálja a konferencia zárásaként 
tervezett állófogadás is.

A je len leg i konferencia  a

kockázatkezelést helyezi kö
zéppontba. Célja, hogy e fel
törekvő pénzügyi szakterüle
tet m egism ertesse a hallga
tók körében, mivel ez a téma 
egyetem ünk (BK Á E) alap

képzésének tantervében nem 
kap megfelelő hangsúlyt, így 
a konferencia je lentős m ér
tékben elősegítheti a hallga
tók p á lyao rien tác ió já t. Az 
előadások tém akörei hiány
talanul lefedik ennek az új 
szak te rü le tnek  m inden as
pektusát: a kockázatkezelés 
elméleti hátterét, a VAR szá
mítás módszereit, a bankok
nál és brókercégeknél itthon 
és külföldön való gyakorlati 
m egvalósulást, illetve a sza

bályozási kérdéseket, problé
m ákat. A tém a színesítése  
érdekében szó lesz a műkö
dési- és hitelkockázatról, il
letve a hitelminősítésről is, s 
külön szegmensben kerül tár

gyalásra a treasury, amely je 
lentőségénél fogva nem hiá
nyozhat egy pénzügyi témájú 
előadássorozatból sem.

Kitűnő alkalom a rendez
vény mindazok számára, akik 
ezzel a témával foglalkoznak, 
vagy később kívánnak ilyen 
területen elhelyezkedni, hogy 
tudásukat és ism ertségüket 
bő v ítsék . A p rog ram  nem  
csak a gazdasági egyetemek 
és fő isk o lá k  fe lső b b  éves 
hallgatói és a frissen végzet

tek szám ára nyújt kiem elke
dően  hasznos ism ere tek e t, 
hanem a már szakmabeliek is 
szert tehetnek szám os új és 
hasznos ismeretre. A konfe
renc ia  m egszervezése  több 
hónapos kitartó m unkát igé
nyel, amelyet a szakkollégium 
P énzügy  S zak cso p o rtján ak  
lelkes csapata végez. M un
kánk során rengeteg vállalat
tal és intézménnyel kapcsolat
ba kerültünk. Előrehaladásun
kat nem kis mértékben segí
tette elő konferenciánk fővéd
n ö k e , R iec k e  W erner, az 
MNB alelnöke, illetve egye
temünk Hallgatói Tagozata.

A rendezvényre május 2. és
4. között kerül sor a BKÁE III. 
e lőadó jában . A három  nap 
alatt húsz előadást hallgathat
nak meg az érdeklődők, am e
lyeket olyan ismert intézm é
nyek vezető szakemberei tar
tanak, mint a M agyar N em ze
ti Bank, BNP-Dresdner, OTP, 
Erste Bank, CitiBank. A kon
ferencia május 2-án, kedden 
délelő tt tíz órakor kezdődik 
Riecke W ernem ek, a konfe
rencia fővédnökének beveze
tő előadásával. Ezután és a 
következő  két napon  egész

napos program várja az érdek
lő d ő k e t, a m e ly n e k  során  
m integy 20 előadás közül vá
logathatnak a résztvevők. Az 
előadások időtartam a körül
belül 40 perc, köztük kávéval, 
üdítővel várjuk tisztelt vendé
geinket. Az utolsó napon egy 
állófogadással zárjuk a ren
dezvényt, am elyre a résztve
vők és az előadók m ellett a 
tám ogató cégek képviselői is 
hivatalosak, jó  alkalm at kínál
va ezzel a résztvevők számá
ra, hogy szem élyesen is elbe
szélgethessenek velük, kérdé
seiket, vélem ényüket kifejt
hessék.

Fontosabb inform ációk:
A konferencia időpontja: 

2000. m ájus 2-4.
Helyszíne: Budapesti Köz

gazdaságtudományi és Állam- 
igazgatási Egyetem  III. elő
adója.

Jegyárusítás: április elejé
től a Közgázon, illetve jegyek 
rendelhetők

az info@ evk.bke.hu e-mail 
cím en is.
További inform áció:

http://evk.bke.hu;
T e l:  2173033/7492

A legolvasottabb
Az országos napilapok olvasótábora

Ezer főben kifejezve

Népszabadság 

Mai Nap 

Blikk 

Nemzeti Sport 

Népszava 

Magyar Hírlap 

Expressz 

Magyar Nemzet 

Világgazdaság 

Napi Magyarország 

Napi Gazdaság

Forrás: SZONDA IPSOS és GfK-HUNGÁRlA, 1999/11. -  III. negyedév

Magyarország legkedveltebb napilapja

M E G N Y IT O T T A  
„E u ró p a  e ls ő ” 

T Ő Z S  D E É TTÉ  R M ÉT

ahol a tőzsdei élet iránt érdeklődök on-line információt
kapnak a hazai és nemzetközi piacokról.
De ha csak egy kellemes, kulturált környezetre vágyik, 
kiváló csapolt sörökkel és „a la carte” ételekkel várjuk. 
Látogasson el hozzánk!
1053 Bp., Veres Pálné u. 44/a  •  Telefon: 266-7364
Akciós ebéd:
BUSINESS MENÜ (790 Ft) 
további kedvezményes 
ajánlataink:
Bankár szendvicsmenű (5 9 0  Ft)
Wall-Street s z e n d v i c s m e n ű ( 5 5 0  Ft)
Kisbefektető szendvicsmenű (soo Ft)

A kedvezményes ételek 
igénybevétele:
hétfőtől-péntekig 10-17 óráig 
Nyitva tartás: 10-02 óráig.
Minden este 
élőzenéi jazzkoncertek 
Koncertkezdés: 21 óra

05 .0 1 . H Berki T am ás 0 5 .1 2 . P C .A .E T rió 0 5 .2 2 . H S av o y
05 .02 . K B ódy M agd i 05 .1 3 . Szó Vad on  Irén &  C .A .E . Trió 0 5 .2 3 . K B o n to v ics  Kati
0 5 .0 3 . Sz B ruce L ew is 0 5 .1 4 . V S am b as o u n d 0 5 .2 4 . Sz C .A .E . Trió
05 .04 . Cs G ásp ár Trió 0 5 .1 5 . H S zakc s i Trió 0 5 .2 5 . Cs L a ka to s  Á g n e s  Q u arte t
0 5 .0 5 . P Trió M id n ig h t 0 5 .1 6 . K P o c s a i K riszta 0 5 .2 6 . P Vad on  Irén & C .A .E . Trió
0 5 .0 6  Szó K ru za  Q uarte t 0 5 .1 7 . Sz B o s a m b o T rió 0 5 .2 7 . Szó Té li M á r ta
05 .07 . V S zakcs i Trió 05 .18 . Cs Zsó ti& K u rin a  K. Band 0 5 .2 8 . V S am b as o u n d
05 .08 . H B ódy M ag d i 0 5 .1 9 . P P ro je c t R o m a n i 0 5 .2 9 . H Trió M id n ig h t
05 .09 . K T is za  Bea 0 5 .2 0 . Szó G y á rfá s  Q u a rte t 0 5 .3 0 . K B alia  Q u in te t+ T . B . + M
05 .10 . Sz
05 .1 1 . Cs

Téli M á r ta  
K ó s a Z s u z s a

05 .2 1 . V S am ab s o u n d 05 .3 1 . Sz Vadon Irén & C .A .E . Trió

mailto:info@evk.bke.hu
http://evk.bke.hu


Egyre közelebb a zöld sziget
Bár Írország Európán belül távol esik hazánk
tól, egyre közelebb kerül hozzánk. Ez több 
dologban nyilvánul meg. Az ír tradíciók is
mertsége növekszik. Népszerűek az ír pubok, 
az ír és a kelta zene, az ír steptánc. Engem bá
mulattal tölt el az ír kultúra, közösségtudat, 
diplomáciai érzék és az a gazdasági teljesít
mény, am it az elmúlt évtizedben mutattak fel. 
Ezzel példát állítottak Magyarország számá
ra.

Számos diplomáciai lépés, hétköznapi ta
pasztalat mutatja, hogy Írország partnernek és 
sorstársnak tekint bennünket. A kapcsolatok 
erősödése figyelhető meg a két ország között. 
Mi, közgázos hallgatók is érzékelhettük az 
írek pozitív hozzáállását a magyar csatlako
záshoz, am ikor 1999. november 3-án Bertie 
Ahern, az ír m iniszterelnök egyetemünkön 
tartott előadásában m egosztotta velünk orszá
ga tapasztalatait az Unióról, és elismeréssel 
adózott az eddigi magyar eredmények előtt.

Írország most, április elején újra tett egy 
politikai gesztust M agyarország felé: Mary 
M cAleese az első ír államfő, aki hivatalos lá
togatás keretében hazánkba érkezett. Három 
napos program jában szerepelt egy előadás, 
am elyet a M agyar Tudományos Akadémián 
tartott “Bővítés: Az európai eszmény betelje
sítése”  címmel.

Ebben átfogó képet rajzolt arról, hogy ho
gyan született meg az európai eszmevilág, mik 
a jellem zői, és hogyan hatja át a tagállamok 
életét. Különleges párhuzamra mutatott rá a 
Szent István-korabeli több népet magába tö
mörítő, és erejét a sokféleségben látó magyar 
állam, és az Európai Unió között. Ezzel arra 
utalt, hogy a m agyar eszm evilág mennyire 
szerves része az európainak. M agyarország 
szám ára az uniós tagság hazatérést, a gyöke
rekhez való visszatalálást jelent. Hasonlóan, 
mint nekik jelentett 1973-ban, viszont figyel
m eztetett arra, hogy szám os olyan döntést 
kellett meghozniuk, ami időnként fájdalom
mal járt, és csak jóval később fejtette ki pozi
tív hatását.

Megtudhattuk tőle, hogy Magyarország sa
játos helyet foglal el az Írek szívében. 1956- 
ban Írországban imádságokat mondtak a ma
gyar népért. Az államfő szerint méltán vagyunk 
büszkék nemzetünkre, és nem kell attól tarta
nunk, hogy a csatlakozás veszélybe sodorja 
sajátos jellegünket. Az európai eszme ugyan
is nem tagadja meg a nacionalizmust, de an
nak modem formáját vallja, melynek lényege 
nem az idegenek, a kívülállók lenézése, ha
nem a tolerancia: a sokféleség szépségének 
felismerése. Az Európai Uniónak ezt a hoz
záállást kell képviselnie világviszonylatban is. 
Bár fontos a védelmi potenciál megléte, ki
zárólag a béke megteremtésén kell fáradoz
nia, és nem szabad a hidegháborúshoz hason
ló tegyverkezési versenybe kezdenie. Az Unió 
jó  példája lehet annak, hogy hogyan kell ke
zelni a nemzeti ellenérdekeket. Az íreknek tá
m ogatást és ösztönzést nyújt, hogy minél 
előbb oldják meg az észak-ír kérdést.

Az európai eszmével kapcsolatban az a leg
fontosabb -  mondta az államfő - hogy ne ma
radjon meg az elmélet világában, hanem a min
dennapok részévé váljon. Írországban az indí
totta meg a kulturális és gazdasági újjáéledést, 
hogy kibővítették, bárki számára elérhetővé 
tették a lehetőségek széles skáláját. Ez hihe
tetlen energiákat szabadított fel, lelkesedés
sel töltötte el az embereket.

Az eddigi magyar eredmények az orszá
gunk elkötelezettségét jelzik, ami előtt az ál
lamfő e látogatásával tisztelgett. Kijelentet
te, hogy Magyarország hamarosan újra meg
találja megérdemelt helyét Európában, sorsa 
beteljesedik.

Mi, m agyarok abban reménykedhetünk, 
hogy e szavak valóra válása ténylegesen nem 
várat már sokáig magára, és magunk is meg
élhetjük azokat az élményeket, amelyekről az 
írek mesélnek hazatalálásuk és gazdasági fel- 
emelkedésük kapcsán.

Géber Júlia

ALAPMŰVEK, ALAPIRÁNYZATOK
Az AULA könyvkiadó Gazdaságelm életi O l
vasm ányok sorozatának első részeként jelent 
meg az Alapm űvek, Alapirányzatok című 
kötet. A 650 oldalas művet a Budapesti Köz
gazdaságtudom ányi Egyetem Közgazdasá
gi E lm életek Története Tanszékének kol
lektívája készítette, Bekker Zsuzsa szerkesz
tésével. A könyv, ahogy azt a szerkesztő is le
írja bevezetőjében “eredeti, klasszikusnak te
kinthető szemelvényeket tartalmazó szöveg- 
gyűjtem ény, m agyarázó tanulm ányokkal és 
bibliográfiai kiegészítésekkel”.

Érdemes hangsúlyozni, hogy sokkal több
ről van ebben az esetben szó, mint egy szö
veggyűjtem ényről. A borító belső oldalán A 
közgazdaságtan tablója található, amelyen 
Platóntól Sam uelsonig struktúrában láthatjuk 
a fontos irányzatokat és képviselőiket. Ezt a 
szerkesztő m ár em lített tanulm ánya követi, 
amely nemcsak a nemzetközi, hanem a magyar 
elm élettörténet-írást is igyekszik főbb vona
laiban bem utatni. A könyv testét hat fejezet 
teszi ki:

1. Az ökonóm ia előtörténetéből
2. Klasszikus iskola
3. M arginalista forradalom, 

neoklasszikus gondolkodás
4. A keynesi forradalom
5. M onetarizm us
6. A közgazdaságtan módszertanáról

A z eg y es  fe je z e te k e t m inden  ese tben  
bevezetőtanulm ány nyitja. Ez bem utatja az 
adott kort és irányzatot, valamint tágabb kör
nyezetben próbálja felvázolni az adott fejezet
ben szereplő szerzők munkásságát. A beveze
tőt szem elvények követik. A kötet összesen 
60 műből tartalm az részleteket, melyek mint

egy 40 szerzőtől származnak. Minden fejezet 
arcélekkel végződik, amelyek egy-egy szer
ző életének és munkásságának rövid történe
tét mutatják be, illetve az adott szerző főbb 
müveit. Több mint 40 ilyen arcélet találhat az 
olvasó a könyvben. Ez a hárm as szerkezet 
könnyen és gyorsan kezelhetővé, átláthatóvá, 
jó l felépitetté és logikussá teszi az anyagot. 
A gondos hivatkozások és a színvonalas bibli
ográfia lehetővé teszik, hogy a tankönyvszerű 
használat mellett további kutatáshoz nyújtson 
kiindulópontot a kiadvány.

A könyvet két függelék zárja: az első 1969- 
től 1999-ig a Nobel-díjas közgazdászok lis
tája, amely röviden leírja az adott díj odaíté
lésének okát is; a második pedig a fontosabb 
elmélettörténeti könyvek kiválóan struktu
rált listája.

Diákoknak és tanároknak egyaránt hasznos 
ö ssz e fo g la ló  az A L A PM Ű V EK , A L A P 
IRÁNYZATOK, amely jó  eszköz lehet a mik
ro és makroökonómiát tanulóknak az elmélet- 
történeti háttér megteremtésére vagy elmélyí
tésére. A tanulmányok olvasmányosak és egy
ben precízek, az eredeti művek elengedhetet
lenek az autentikus elmélettöréneti tudás el
sajátításához, az arcélek pedig távoli szemé
lyeket hoznak az olvasóhoz közelebb.

Ma már nem érthetetlen az sem, ha mindez 
4550 forintba kerül -  mi közgazdászok pedig 
rögtön kiszám olhatjuk, hogy ez szem elvé
nyenként mindössze 75 forintot jelent. Aki 
szívesen olvassa a néha nehezen érthető és erő
sen elméleti beállítottságú, ámde nagyon fon
tos és érdekes szövegeket, és a fenti számítás 
meggyőzte arról, hogy megéri mindezt meg
vásárolni, azonnal hozzájuthat a könyvhöz az 
AULA könyvkiadó boltjaiban. Gy. D

Közel-kelet?

BÉKE MODELL
Április 13-án egyetemünkön 
k ö ze l-k e le ti béke m odell- 
konferencia került megrende
zésre Dr Zaien Samir tanár úr 
(Nemzetközi Kapcsolatok tan
szék) kezdem ényezésére. A 
résztvevő diákcsapatok a tanár 
úr elsőéves proszeminaristái 
és negyed-ötödéves szemina- 
ristái köréből kerültek ki (Kö
zel-K elet Tanulmányok). A 
rendezvény t Jud ith  Vernai 
Shorer, az izraeli nagykövet
asszony és a palesztin követ
ség részéről a kulturális atta
sé tisztelte meg jelenlétével 
és mindketten aktívan részvet
tek a tárgyalásokban, tanácsa
ikkal segítették a csapatokat. 
Megtudtuk például, hogy áp
rilis  12-én (a konferenciát 
m egelőző napon) W ashing
tonban Ehud Barak izraeli m i
niszterelnök és Clinton ame
rikai elnök találkozóján m i
lyen kérdésekről esett szó a 
leendő Palesztin Állam terü
letét illetően.

A palesztinokkal való tár
gyalások során Jeruzsálem  
kérdésében a felek aránylag 
könnyen megegyezésre jutot
tak, ám a szíriai fél kemény 
diónak bizonyult -  a konferen
ciára rányomta a bélyegét az, 
hogy az izraeli- szír tárgyalá
sok megakadtak a szír fél hajt- 
hatatlansága és rugalmatlansá
ga miatt. A ’palesztinok’ -  
mint ahogy a valóságban is -

unalmasabbaknak bizonyul
tak. A tárgyalásokat Gazdik 
Gyula Közel-Kelet szakértő 
vezette és kom m entálta az 
egyes felek lépéseit. Azt hi
szem , elm ondhatjuk, hogy 
mind az egyes ’delegációk’ 
tagjainak, mind a közönség
nek tanulságos volt ez a két 
és fél óra, hiszen a tárgyalás
szimulációk során a diákok 
szert tehetnek a tárgyi tudá
son kívül mindazokra a kész
ségekre, amelyek elengedhe
tetlenek a valódi, ’éles’ tár
gyalások során. A konferen
ciára való felkészülés és a 
szervezés is nem kevés időt, 
energiát, találékonyságot igé
nyelt. Jövőre tervezzük ha
sonló  m odell konferencia  
megszervezését, amely során 
esetleg -  az izgalmakat foko
zandó -  M agyaro rszágon  
élő, tanuló izraeli, palesztin, 
szír diákok is részt vehetné
nek. A közel-keleti békefo
lyamat jó  például szolgálhat 
minden elhúzódó konfliktus 
megoldására, hiszen az, ami 
egy- két évvel ezelőtt még le
hetetlennek látszott, az mára 
megfogható közelségbe ke
rült (például a Izrael és Szí
ria békekötése). Illusztráció
képpen közreadjuk a ’tárgya
lások’ során született megál
lapodást.

Az Egyesült Államok örö
mét fejezi ki, hogy sikerült

m indkét fél m egelégedésére 
eredményesen lezárni a béke
tárgyalásokat és sikerült -  fő 
napirendi pontként - Kelet- 
Jeruzsálem kérdését véglege
sen rendezni.

A m egállapodás értelm é
ben Izrael kibővíti Jeruzsálem 
közigazgatási határát, majd 
három részre osztja a várost. 
A felosztás keretein belül lét
rejön egy izraeli és egy pa
lesztin fennhatóság alatt álló 
terület és a Jeruzsálem Izrael
hez tartozó részén élő palesz
tinok palesztin közigazgatás 
alá kerülnek . A Palesztin Ál
lam fővárosa Abu Disz lesz. A 
m enekültkérdést, a v ízm eg
osztást és a Ciszjordániában 
élő izraeli telepesek sorsát il
letően Izrael további tárgyalá
sokat tart szükségesnek, vala
mint kijelenti, hogy am int a 
konkrét megállapodások meg
születnek, nem látja akadályát 
a Palesztin Állam kikiáltásának.

Az Izrael és Sziria közötti 
tárgyalásokat sikerült kimoz
dítani a holtpontról -  bár vég
leges megegyezés nem szüle
te tt. A felek m egegyeztek , 
hogy a Golán-fennsík jövőjé
ről és a két ország közötti kap
csolatok felvételéről bilaterá
lis m egbeszéléseket fo lytat
nak.

Erdei Annamária,
negyedéves a nemzetközi
kapcsolatok szakon

Politikai marketing
(folytatás a 4. oldalról)

kai marketinget, hogy jobban 
megismerjék az emberek szük
ségleteit és igényeit, ez a de
mokráciát erősíti. Am ha arra 
vetik be, hogy hamis imázst fab
rikáljanak egy vezetőről és az 
ígéreteiről, akkor romboló erő
vé válik, és árt az országnak. " 
A mostanában gyakran felmerülő 
fogalomzavar abból adódik, hogy 
a propaganda és a politikai mar
keting eszközrendszere igen ha
sonló, ezért a politikus, vagy a párt 
valódi szándékait nem ismerve 
nem mindig lehetünk rögtön biz
tosak abban, hogy miként értékel
jük tevékenységét.
Sokan azt mondják, hogy ez 
megint egy “amerikai trükk", 
ami betör hozzánk, de aminek 
Európában nem túl mélyek a 
gyökerei, és amelynek ennek 
megfelelőek lesznek a gyümöl
csei is. Igaz ez?
Erre azt mondom, hogy maga a 
marketing is az Egyesült Államok

ban alakult ki, és annak idején ezt 
is csak egy “amerikai trükknek” 
tekintették hazánkban. Azóta el
telt néhány évtized, és úgy tűnik, a 
marketing nálunk is működik, még
hozzá nem is rosszul. Sőt, marke
tingszemlélet nélkül már szinte 
életveszély beszállni az üzleti élet 
arénájába. A másik ok, ami miatt 
biztos vagyok a politikai marketing 
betörésének szükségességében, 
nem más, mint az információs for
radalom. Itt van például az Internet 
és az e-mail. Ez a két eszköz le
hetőséget nyújt a politikusoknak, 
hogy közvetlenül kommunikálhas
sanak a választókkal: felmérjék 
igényeiket, majd közvetlenül hoz
zájukjuttassák el üzeneteiket. Ez 
nem más, mint fokozatos eltolódás 
a közvetlen demokrácia felé, ami 
véleményem szerint a demokrácia 
mai szintjén már nem megfordít
ható folyamat.
Ön szerint tehát nálunk is mű
ködni fognak ugyanazok az 
Amerikában már bevált mód
szerek?

Mint minden más “messziről jött” 
módszer esetében, természetesen 
itt is szükség van megfelelő mó
dosításokra. Ennek több oka is van, 
hogy csak néhányat említsek: a 
választási rendszerben és a kam
pányok finanszírozásában levő el
térések, a kulturális különbségek, 
és az infrastrukturális eltérések. A 
módszer szükségességéhez és 
működőképességéhez azonban 
nem férhet kétség, amit számos 
példa bizonyít. Elég, ha Clinton 
“átpozicionálására” gondolunk el
nökségének félidejében, amelynek 
köszönhetően az akkor népszerű
ségének mélypontján levő politi
kust két évvel később ismét meg
választották. A hazai politikusok 
számára tehát nem az a kérdés, 
hogy alkalmazzák-e ezt az “ame
rikai trükköt”, hanem az, hogy mi
ként alkalmazzák azt helyesen. És 
ez alatt azt is értem, hogy a de
mokrácia erősítése, azaz a válasz
tók igényeinek kielégítése a céljuk, 
vagy sem.

D. Gy.
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Tíz csapat prezentálhatott 
a Magyar Diákrelámversenyen
T é n y le g e s e n  a v é g é h e z  k ö z e le d ik  a IV. M a g y a r  

D iákrelám verseny. Á prilis 10-én prezentálta kam pánytervét 
az a tíz csapat, akik írásbeli pályázatuk alapján a legjobb tízet 
tartalm azó short üstre kerültek.

A Budapesti M űszaki Egyetem  díszterm ében került m eg
rendezésre a IV. M agyar D iákrelám verseny versenyszakaszá
nak utolsó m egm érettetése, a szóbeli prezentáció. A széles 
szakm ai, diák és m édiaközönség előtt bem utatásra került kam 
pánytervek alapos kidolgozottságról, kom oly kutatásokról és 
kreatív  m egvalósításokról tanúskodtak. A diákok igazi ügy
nökségként tartották m eg prezentációjukat a zsűrinek, aki a 
társasjátékban az ügyfél oldalát képviselte. Az idei verseny 
feladatát a  Coca-C ola M agyarország adta, aki a verseny főtá
m ogatója is. A cég a feladatot a következőképpen fogalm azta 
meg: A Coca-Cola márka népszerűsítése, valamint a fo r 
galom növelése a Coca-Cola és az Olimpia közötti kapcso
lat segítségével A héttagú szakm ai zsűri m inden prezentáció 
után kérdéseket tett fel a kam pányra vonatkozóan.

A z idei verseny feladata és az O lim pia aktualitása kapcsán, 
az Ifjúsági és Sportm inisztérium  külön dijat ajánlott fel annak 
a csapatnak, am elyik reklám elképzeléseit és az O lim pia fo
galm át a legkim agaslóbban kapcsolja egym áshoz a prezentált 
pályam unkában. A verseny igazi lezárása az ünnepélyes ered
m ényhirdetés és díjátadás, am elyre 2000.április 26-án, lap
zártánk  után, a N agy K reatív  napon került sor.

Álláshirdetés
A B ékés M egyei R endőr-főkapitányság Bűnügyi Szerve 
felvételt h irdet bűnügyi szakterületén betöltendő nyomozói, 
v izsgálói m unkakörökre.

A  m unkakör betöltésének feltétele:
• Á llam i egyetem i vagy főiskolai végzettség (elsősorban 

jog i, közgazdasági, pénzügyi végzettség)
• B üntetlen  előélet
• M agyar állam polgárság és állandó belföldi lakhely
• Fegyveres szolgálat vállalása
• Egészségi, fizikai, pszichológiai alkalm asság
• Sorkatonai szolgálato t letöltött, 35 évnél nem  idősebb 

férfiak

A  pályázat tartalm azza:
• A  pályázó rövid, általános és szakm ai életútját
• A képzettséget igazoló okm ány m ásolatát 

Ille tm ény:
• A fegyveres szervek hivatásos állom ányú tagjainak szol 

gálati v iszonyáról szóló 1996. évi XLIII. törvény 
(besorolás I/II, beosztási illetm ény minimum
2000.évben 59.115 Ft)

A  m unkakörrel kapcsolatban felvilágosítás és jelentkezés az 
alábbi cím en lehetséges:

B ékés M egyei Rendőr-főkapitányság  
Szem élyzeti Osztály 

5600 Békéscsaba, Bartók Béla u. 1-3.
Telefon: 06-66-523-708

IX. KERULETES EGYETEMEK-FOISKOLAK 
2000. évi STREETBALL TORNÁJA

08.00- 09,00 csapatok jelentkezése, csomagok átvétele
09.00- 13,00 mérkőzések
13.00- 13,45 dobóverseny .
14.00- 18,00 mérkőzések
18.00- 19,00 Juventus Kosárcsapat-Egyetemi All Starts
19.00- 19,30 eredményhirdetés
20.00- hajnalig Buli a Közgáz Pinceklubban “Fergeteg Party”
A helyszínen SÖRSÁTOR, MÁSZÓFAL, LÉGVÁR stb.
Ideje: 2000. május 21. • Helyszín: Vásárcsamok-Sóház által 
határolt terület
Korosztályok, csoportok: 14 év alattiak (leány, fiú)

15-18 évesekig (leány, fiú)
19 év felettiek
család (1 fő kerületi lakos legyen)
Egyetemi és Főiskolai
(lehetnek vegyes csapatok, egy játékos
több csoportban is játszhat)

Nevezési díj: 2000,- Ft/csapat
Nevezés: Nevezési lap elküldésével vagy személyes leadásával a 
következő címen:
Budapesti Közgazdaságtudományi és Államigazgatási Egyetem 
Testnevelés Tanszék •
1093 Budapest, Kinizsi u. 1-7. III. em. 313. Fax: 217-3600______

Az egyik slum annyi, 
m int a m ásik

A z Esély M űhely vitafóruma

Az elmúlt év végén az akácos udvar adott helyet az újrainduló 
Esély M űhely előadássorozat első rendezvényének. A válasz
tott tém akör “A slum osodott városrészek rehabilitációjának 
általános gyakorlata” volt, ami két vitaindító előadást foglalt 
magába. Az önkormányzat részéről megjelent képviselő rea
gálása azonban olyan mélységű és terjedelmű volt, hogy ön
magában is megfelelt egy értekezésnek.

A Közjóléti Szolgálat A lapítvány szervezésében létrejött 
Esély M űhely program célja, hogy átfogó, objektív képet kap
janak  a civil szervezetek, szakem berek és érdeklődő helyi 
politikusok az elszegényedés helyi társadalmi és gazdasági 
problém áiról. Erzsébetváros egyike a legszegényebb lakosú 
budapesti kerületeknek, am inek történeti és funkcionális okai 
is vannak. Ezekről, továbbá a városrész rehabilitáció nyugat- 
európai gyakorlatáról tartott előadást Szabó Zsolt társadalom- 
kutató. Vélem énye szerint pradigm aváltásra van szükség a 
városrehabilitáció területén. Ezt a fejlett nyugati városok pél
dáján illusztrálta, ahol csak elenyésző m ennyiségű ingatlan 
tulajdonosa a város. A fejlesztések zöm ét ott sem képes a vá
ros kigazdálkodni, hanem ehelyett egyeztet a különböző sze
replőkkel, és eladható terveket készíttet. Hangoztatta, hogy a 
lakók a belső városrészekből elköltöznek, így a belső város
részek elértéktelenednek. A társadalomkutató véleménye sze
rint a jellem zően kom fort nélküli lakásokat tartalmazó épü
letek és a várhatóan elértéktelenedő funkcióváltását tervezni 
kell, és esetleg kivásárolnia az önkorm ányzatnak szükség ese
tén a társasházakat. Többek között felvázolt egy lehetséges 
társasház tám ogatási koncepciót, ami annyiban tér el a je len 
legi rendszertől, hogy a társasházakat kötelezné egy-egy épü
letrész felújítására (mint ahogy a Kém ényseprő Vállalat meg 
is teszi). A VII. kerületi rehabilitáció társadalm i hatásairól 
Ignéczi Tibor nyilatkozott. Felszólalásában hangoztatta, hogy 
az önkényes lakásfoglalók, a kerület lakosainak elszegénye
dése, a beáram ló rom a kisebbség és a tehetősebb rétegek el
költözése a gazdaságilag nehéz helyzetben lévő önkorm ány
zat szám ára nagy problém át jelent. A m egnyilatkozó szerint a 
slum osodás m egszüntetésére m ég nincsen jó  megoldás, egye
dül az életszínvonal növekedése eredm ényezhet javulást.

Erő Zoltán (építész) a “M adách sétány -  Gozsdu udvar” 
városrendezési tervet ismertette. A belső kerületek szegény 
lakosságának töm eges méretűvé válásának okaként a korláto
zott lehetőségeiket nevezte meg. Például a rossz anyagi kö
rülm ények között élők nem tudnak autóval bevásárolni a kül
területi bevásárlóközpontokban, hanem  gyalog kénytelenek 
elintézni vásárlásaikat a jóval drágább boltokban. A bevásár
ló- és irodaházak, a kórházak, az állam hivatal, az egyetemek 
ki fognak költözni Budapest külső kerületeibe. A funkciótlanná 
váló belső városrészek vonzzák a szegényeket, és ez azt ered
m ényezi, hogy itt alacsonyabb jövedelm i szintű töm egek lesz
nek hosszabb távon. M egoldási alternatívaként egy köztulaj
donú, em elt szintű bérlakás-program ot javasolt. Ennek a lé
nyege az, hogy a középosztály is bérelhessen lakásokat az 
önkorm ányzattól, tehát ne csak a szociálisan abszolút rászo
rulókat helyezzék el nagyon rossz kondíciójú lakásokban, ha
nem  tegyék lehetővé a kedvezőbb helyzetben lévőknek is az 
önkorm ányzati lakások bérelhetőségét. Ez utóbbiaknak ter
m észetesen jó  állapotú és tágasabb lakásokat kellene biztosí
tani. A bérleti díjnak pedig tartalm aznia kell a lakás am ortizá
ciós költségeit is, am it jelenlegi átlag 80-100 Ft/nm ár nem 
foglal magába. Az előadó koncepciója szerint a házak lerom 
lott állapotának és ezzel együtt a slum osodási folyam atnak az 
irracionálisán alacsony bérleti díjak állnak a háttérben. Szó 
volt m ég a kerület zsúfoltságáról, am ire m egoldásként sétá
lóutcát (innen szárm azik a tervezet címe is: “M adách sétány”) 
és parkosítást javasolt.

A  konferencián érdekes vita alakult ki. Előkerült a főváros 
diszfunkcionálisan működő Általános Rendezési Terve, am i
nek alapvető célja a városrehabilitáció, de mivel a hozzászó
lók szerint teljesíthetetlen pályázati feltételeket szabnak ki, 
ezért évek óta több m illió forint marad felhasználatlan.

(h)

Gazdaság és Társadalom
M egjelent a Gazdaság és Társadalom  legújabb száma, benne 
M agyari-Beck István, Arjo Klamer, Szabó Katalin, Kocsis Éva, 
Iványi Attila Szilárd -  Hoffer Ilona, Berde Éva -  Petrő K ata
lin, Dietmar Meyer, Daruka M agdolna, Horváth Sándor Robert 
E. Lane, Horváth József írásaival.

TALLÓZÓ
Perpatvar 

vagy universitas?
(M agyar Hírlap, m árcius 7.

A felsőoktatás integrációs évtizedének egyik kulcsszava 
volt az universitas. Nem árt felidéznünk azonban, hogy ez 
a veretes latin kifejezés eredetileg nem  az egyetemek 
m ultidiszciplináris je llegét fejezte ki, hanem  a professzo
rok és hallgatók kollegiális egységét, közösségét.

A mai tömegesedés és nagyüzem i diplom agyártás kon
junktúrája idején sem felesleges em lékeztetni magunkat 
erre a habitusra. Az egyetem ista létform ára, am ely az 
egyetem nek m int sajátos társadalm i intézm énynek az 
egyik értelm ét adja, és am elynek a jegyében bő évtizede 
a hallgatói m ozgalom útjára indult.

A Hallgatói Önkorm ányzatok O rszágos Konferenciá
jában (HÖOK) m ostanság dúló viharok m eglátásom  sze
rint a hallgatói m ozgalm on eluralkodó új paradigmával 
állnak összefüggésben.

Az ugyanis a szervezetek kiépültségének és öntörvé- 
nyűségének term észetes velejárója, hogy belső érdekcso
portok, irányzatok, személyes am bíciók is m otiválják mű
ködésüket. M indez azonban jó  esetben a szervezet célja
ival, feladataival egységet alkotva történik. A  mai perpat
var éppen ezen a határon látszik túllépni: m intha a hallga
tói m ozgalom  alakítói nem  lennének tudatában annak, 
hogy a tét m ár nem  a pozíciók újraosztása, birtoklása, 
hanem a hallgatói felsőoktatás-politizálás jövője.

Az un iversitasban  elfogadott, ko lleg iá lis  részvétel 
ugyanis nem m agától adódik. A hallgatói m ozgalom nak 
azzal kell szám ot vetnie, hogy a felsőoktatási gondolatot 
m ellőző veszekedésekkel két irányból is m egkérdőjele
ződik a léte.

A professzorok és a felsőoktatás-politika irányítói leg
jobb esetben szakszervezet-féleségnek vagy szabadidős 
program okat szervező kluboknak tekintik majd -  joggal 
-  őket, ha nincs m ondanivalójuk m ásról, m int saját szer
vezeti ügyeikről és a források feletti rendelkezés pozi- 
cióharcairól. De az am úgy m erőben esetleges hallgatói 
tám ogatásuk is semmivé foszlik, ha nincsenek érvényes 
válaszaik a hallgatótársaikat közvetlenül érintő kérdésekre.

Ilyen kérdések ugyanis bőven akadnak. Az integráció 
és az intézm ényi fejlesztések m ost érkeznek el abba a 
szakaszba, am ely már a szakm ai képzést, s ezzel a d ip lo
mák értékét is meghatározza. A hallgatói hitel bevezeté
se és a felvételi átalakítása hosszú távra befolyásolja a 
fiatalok életpályaesélyeit. Az európai uniós versenytérre 
pedig végképp csak m egfelelő  és m éltó  felsőoktatási 
közegben lehet felkészülnie a jövendő  értelm iségnek. 
Ezekre a kérdésekre vannak politikai, adm inisztrációs és 
p ro fe s s z o r i v á la sz o k . A z a u te n tik u s  h a l lg a tó i  
válaszkr4esés azonban m intha hiányozna. Pedig ennek 
kom prom isszum ok nélküli m inőség-központúságon és 
radikalitáson alapuló saját hagyom ánya van. Ha ez m eg
szakad, m egjelenhetnek új csoportosulások, ad hoc kez
dem ényezések -  de ez m ár egy m ásik történet kezdete 
lesz.

Ideje tehát, hogy a hallgatói politizálás felelős részt
vevői kilépjenek a mai viták, veszekedések erőteréből és 
újragom bolják a mellényt. Ehhez a lényegről, a magyar 
felsőoktatásról és a benne élő hallgatókról kellene végre 
beszélni.

Fábri György 
az MTA tudom ánypolitikai főtanácsosa 
a H allgatói Ö nkorm ányzatok Országos 

Szövetségének alapító elnöke

West Travel: travel west!
A Közgazdász díjjal kitüntetett West Travel utazási iroda idén három 
katalógusban tette közzé nyári külföldi utazási ajánlatait. Az osztrák
magyar érdekeltségű cég legvastagabb, 132 oldalas prospektusában 
ezúttal is a Földközi-tenger térsége foglalja el a legtöbb helyet. A kíná
lat a görög szigetektől a Kanári-szigetekig terjed.

A legtöbb utast most is Görögországba várja az iroda, ahol a jól 
ismert szigetek mellett nyári újdonság Thassos szigete. Egyre népsze
rűbb Spanyolország. A kínálatban nyáron is szerepel a Kanári-szigetek 
legnépszerűbb része, Tenerife. Természetesen maradt, sőt növekedett 
a hagyományos üdülőhelyek -  Mallorca, Malaga, Costa Brava, Costa 
Dorada -  szálláskínálata. Újdonság a Costa Blanca, Benidorm és 
Alicante.

Mivel az egzotikus, távoli, trópusi szigetek, a tengerentúli utak iránt 
nyáron is egyre nő az érdeklődés, Dominikai Köztársaság, Jamaica, 
Mexikó, Mauritius, Sri Lanka, Maldiv-szigetek, Tahiti azok az álomszi
getek, ahova most már nyáron is eljuthatunk.
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